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COCENTAINA dia a dia

Obres i serveis

LA REGIDORIA D’OBRES I SERVEIS DE L’AJUNTAMENT DE COCENTAINA
posa a disposició dels veïns i veïnes la següent adreça electrònica per a suggeriments

o avisos de desperfectes i qualsevol cosa que vegen per a reparar.
obresiserveis@cocentaina.org

WhatsApp: 699-83-38-61
Entre tots fem el poble gran!

Millores al parc de primària del CEIP Real Blanc

Reasfaltat de la Plaça Anselmo Martí

Execució i fase de renovació de la senyalització viària horitzontal
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Em preocupa

El passat mes de gener els treballadors, 
jubilats, estudiants i totes les classes populars 
tinguérem un xicotet disgust. Vespra de 

Nadal el Govern de coalició Socialista i Sumar 
aprovaren una sèrie de mesures que beneficiaven a 
la majoria de la gent. Es tractava de la LLei 9/2024 .

El 22 de gener el Govern presentà al Congrés 
dels Diputats per a la seua aprovació el decret llei 
9/2024 més conegut per decret ómnibus que vol 
dir un decret que arreplega mesures de diferents 
departaments. Quines lleis anaven a aprovar-se? 
Entre altres destaque:

- Revalorització de les pensions en un 2,8 % igual 
que l’IPC de 2014.

- La pensió mínima augmentarà en un 6%.
- La pensió no contributiva pujarà un 9% igual 

que l’Ingrés Mínim Vital.
- Ajudes per al transport públic que serà gratuït 

per als xiquets, reducció d’un 50% per als joves i 
un 20 per a la resta de la població en multiviatges.

- Ajudes per als afectats per la DANA.
- Ajudes per a la protecció de persones 

vulnerables: suspensió fins el 31 de desembre dels 
desnonaments així com garantir aigua i energia a 
estes persones.

A l’hora de la votació va venir la sorpresa per a 
molta gent. Els tres partits conservadors PP,VOX 
i JUNTS votaren que no. Totes les mesures que 
beneficien a tanta gent no foren aprovades, quan 

les pensions de gener ja estaven pagant-se amb 
eixa pujada del 2,8%.

El 28 de gener el Govern aprovà un altre decret 
amb les mesures que no s’havien aprovat. Els 
pensionistes cobrarem la nostra pensió amb eixa 
pujada. 

El malestar de molta gent va aplegar a un nivell 
mai imaginable. Com podien aquests partits no 
votar aquestes mesures socials que beneficiaven 
a la majoria de la població? Molta gent es va veure 
retratada, adonant-se que ells havien votat a eixos 
partits. No pensaven que  pugueren fer això. Els 
havien enganyat,…

Però, encara no s’han adonat de que aquests 
partits defenen els interessos del poderosos? Ens 
fa molta falta una educació social i política per a 
poder viure en una democràcia.  Més d’un 45% 
del veïnat contestà votaren a eixos partits a les 
eleccions generals del 23 de juliol de 2023. A les 
eleccions municipals el PP les va guanyar però 
no va poder governar per falta de majoria. A les 
eleccions autonòmiques quasi un 47% va votar a 
eixos partits que no volen pujar les pensions. I ahí 
tenen la DANA amb una incompetència total del 
govern valencià. No en heu tingut prou  que torneu 
a repetir la jugada i mira lo cara que ens està eixint.
Socarrades i socarrats, que ens passa?

Paco Fuster

Per un transport públic com toca

El transport públic a la comarca fa massa 
temps que pateix greus i reiterades 
deficiències que dificulten la vida als 

nostres veïns. Ara com ara, el transport públic, 
més concretament l’autobús, no és gens 
atractiu ni còmode com a principal element 
de comunicació. La línia que connecta Alcoi, 
Cocentaina i Muro, així com la de València, 
presenta mancances que afecten directament 
la qualitat de vida de la ciutadania. Enfront 
d’aquesta situació, que ja dura massa temps i 
sembla que cada any empitjora més, no podem 
restar impassibles, atés que es tracta d’un servei 
públic fonamental.

El servei de bus comarcal pateix una degradació 
progressiva que s’incrementa amb la falta de 
freqüències, els retards constants o l’absència 
de parades essencials com, per exemple, la 
de l’hospital Verge dels Lliris d’Alcoi o la zona 
d’Entrepinos. De la mateixa manera, patim horaris 
poc compatibles amb les necessitats reals dels 
treballadors, la gent major o els estudiants.

Pel que fa a la línia d'autobús a València, la 
situació no millora. Els trajectes s’han allargat de 
manera injustificada, arribant en alguns casos 
a les dues hores i mitja. A més, la supressió 

de parades com la de l’Hospital de la Fe o la 
plaça d’Espanya ha deixat sense servei moltes 
persones que depenien d’aquest transport per a 
desplaçar-se al Cap i Casal.

És inacceptable que, en ple segle XXI, encara 
patim connexions deficitàries, lentes i de mala 
qualitat. Volem millores. Unes millores que fa 
anys que reivindiquem i que no arriben. Unes 
millores que, segons Conselleria, encara tardaran 
en arribar. Com a solució, ens han oferit un 
contracte d’emergència per al segon semestre 
de 2025 i una nova licitació a dos anys vista. 
Nosaltres els ho agraïm, però han d’entendre 
que la ciutadania no pot viure de solucions 
provisionals. Necessitem solucions definitives i 
les necessitem ja.

És fonamental que el transport públic deixe 
de ser un problema per a convertir-se en una 
vertadera alternativa de mobilitat. Cal garantir un 
servei digne, modern i eficient que ens connecte 
amb la resta de la comarca i el País. I eixa és la 
nostra lluita. Una lluita que iniciàrem de la mà 
de la gent i que no deixarem de reivindicar fins 
que siga una realitat. Per un transport públic 
com toca!

Jordi Pla, alcalde de Cocentaina
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Resultat de la votació del Pressupost Participatiu 
2025
NP Ajuntament de Cocentaina

La votació es va tancar el passat 16 de febrer 
i han votat al voltant de 758 persones, si 
sumem els vots emesos online més els 

que s’han depositatd de manera presencial en 
les diferents urnes, ja que enguany, per primera 
vegada, s’ha dut a terme a Cocentaina una 
votació juvenil que ha tingut lloc als dos centres 
que imparteixen ESO, és a dir, l’IES Pare Arques 
i el Col·legi Sant Francesc d’Assís. A més a més, 
també hi ha hagut una experiència pilot amb la 
col·locació d’una urna al mercat tradicional del 
dijous, a banda de la que s’ha ubicat al Centre 
Social, una iniciativa que va nàixer al si d’un dels 
plens del Consell de Participació Ciutadana.

Enguany, la proposta més votada ha sigut 
la d’il·luminar la Via Verda, però a diferència 
de la de l’any passat, que també va resultar 
guanyadora i ja s’ha executat, la d’enguany 
demana que s’il·lumine fins a la localitat veïna 
de Muro. Aquesta proposta ha obtingut un total 
de 536 punts, seguida per la de de recuperar 
l’antiga presó que hi ha baix de l’Ajuntament. En 
tercer i quart lloc, respectivament, han quedat 
les propostes de fer un barri de Riera més verd 

i la de retolar en valencià en tots els àmbits. 
Finalment, les rutes de Memòria Democràtica i 
instal·lar aparcaments per a bicicletes han sigut 
les que menys vots han obtingut, amb 197 i 77 
punts respectivament.

Per tant, a partir d’ara es posa en marxa el 
procés d'execució del Pressupost Participatiu 
d’aquest any, tot i que continuen, com sempre, 
executant-se projectes d’altres edicions a càrrec 
de les partides pressupostàries de cada regidoria 
implicada.

Pel que fa a la primera edició del Pressupost 
Participatiu Juvenil, de les sis propostes que hi 
havia per votar i que es detallen més avall, la 
proposta guanyadora ha sigut la d’obrir un bar 
al Poliesportiu amb 636 punts, seguida per la 
d’habilitar espais per a joves la parcs amb 432.

La regidora de Participació Ciutadana, 
Marisa Abad, ha agraït la participació de totes 
i cadascuna de les persones que, de manera 
transparent i democràtica, han emès el seu vot. 
Així mateix, ha felicitat totes les persones que han 
impulsat els projectes i, especialment, les que 
han obtingut més vots. Així mateix, comentava 
que la participació ha baixat lleugerament 
respecte a la que es va produir l’any passat i que 
caldrà analitzar els motius, tot i que si sumem els 
vots dels joves arribem a una quantitat similar 
a la d’altres anys. Finalment, destacava que la 
presència d’una urna al mercat ha sigut una 
experiència positiva que caldria repetir en futures 
campanyes.

A continuació, es presenta el quadre de com 
s’han repartit els vots:
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La Generalitat es compromet a millorar el 
transport

NP Ajuntament de Cocentaina

Atenent les queixes de la ciutadania de 
l’Alcoià-Comtat respecte al servei regular 
d’autobús comarcal, els Ajuntaments 

d’Alcoi, Cocentaina i Muro van sol·licitar en 
2024 una reunió urgent amb la Conselleria de 
Medi Ambient, Aigua, Infraestructures i Territori. 
Aquesta demanda va ser ignorada durant la 
gestió de Salomé Pradas, recentment cessada 
després de la tragèdia de la DANA. 

No obstant això, aprofitant el canvi a la 
Conselleria, es va sol·licitar una nova reunió i el 
nou titular d’aquesta, Vicente Martínez Mus, va 
acceptar reunir-se amb els tres consistoris per tal 
de trobar de manera conjunta una solució a una 
problemàtica que acompanya des de fa molt de 
temps el servei de transport comarcal. 

La reunió de treball ha tingut lloc el dimarts 4 
de febrer a la Ciutat Administrativa 9 d’Octubre 
de València i, a més de Toni Francés, alcalde 
d’Alcoi; Jordi Pla, alcalde de Cocentaina; i 
Vicent Molina, alcalde de Muro; han assistit el 
conseller Martínez Mus, així com Francisco Javier 
Sendra, alcalde de Planes i Secretari Autonòmic 
d’Infraestructures i Transports.  

Durant la reunió, el Conseller ha explicat que 
posarà en marxa durant el segon trimestre 
d’enguany un contracte d’emergència que 
solucionarà temporalment la situació actual de 
l’autobús comarcal, però amb el compromís que, 
abans que passen dos anys, es traurà una nova 
licitació amb la qual es posarà fi, de manera 
definitiva, a la problemàtica actual en el transport 
comarcal.

D’altra banda, els tres alcaldes també han 
traslladat al Conseller la situació actual de les 
connexions d’autobús de l’Alcoià-Comtat amb 
València. Un servei de transport que, després 
del darrer canvi en la seua gestió, ha empitjorat 
i ocasiona molts problemes als usuaris. Entre 
les demandes presentades està la recuperació 
de les parades de l’Hospital de la Fe i la Plaça 
d’Espanya a València, així com la proposta que 
l’autobús  vaja directe a València sense passar 
per Gandia a primera i última hora, les hores 
puntes, quan els usuaris necessiten per motius 
laborals o sanitaris aquesta connexió directa. 

En paraules de Toni Francés, alcalde d’Alcoi, 
«compartim la preocupació de la ciutadania 
davant la greu situació del transport públic. 

L’anunci del contracte d’emergència és un 
primer pas necessari, però insuficient si no es 
treballa en una solució definitiva que garantisca 
un servei de qualitat per a la nostra comarca. No 
podem permetre que es continue menyspreant 
les necessitats de mobilitat de l’Alcoià-Comtat».

Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, ha assegurat 
que «acabem aquest encontre amb una sensació 
agredolça perquè, malauradament, el problema 
no es resoldrà a curt termini. Cal recordar que 
aquesta situació té el seu origen en un contracte 
caducat des del 2013 i, fins que no entre en vigor 
el nou contracte d’emergència durant el segon 
trimestre d’enguany, els usuaris continuaran 
patint els retards o els incompliments d’horaris. 
Tot i això, valorem el compromís del Conseller per 
posar en marxa aquest nou contracte abans de 
l’estiu; però continuarem treballant per a trobar 
una solució definitiva al problema i garantir un 
servei de transport públic i de qualitat». 

Vicent Molina, alcalde de Muro, ha explicat 
que «la reunió amb el Conseller va ser molt  
positiva i li agraïm la bona predisposició que 
ha mostrat per a solucionar la problemàtica 
de l’autobús comarcal mitjançant aquest 
contracte d’emergència. Així mateix, també es 
va comprometre a introduir noves parades als 
polígons de Muro, una demanda històrica i 
molt necessària per al nostre poble que, per fi, 
sembla que veurà la llum. De la mateixa manera, 
s’ajustaran els horaris de l’autobús comarcal 
per tal que els usuaris enllacen amb la línia 
Alcoi-Alacant. D’aquesta manera, millorem el 
transport comarcal i assegurem unes connexions 
sostenibles i eficients».

Els alcaldes d’Alcoi, Cocentaina i Muro han fet front comú i s’han reunit amb Vicente 
Martínez Mus, Conseller de Medi Ambient, Aigua, Infraestructures i Territori de la 
Generalitat Valenciana per a transmetre-li  la problemàtica actual del servei d’autobús 
comarcal, així com l’empitjorament recent de les comunicacions de l’autobús Alcoi-
València.
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Cocentaina ha presentat el seu Pla Estratègic, 
alineat amb els objectius de desenrotllament 
sostenible de l’Agenda 2030

Retindre a la població jove i millorar la 
xarxa assistencial, entre els objectius del 
Pla Estratègic presentat per l'Ajuntament 

i Fundeun.

Garantir un futur sostenible i aconseguir que 
tots els seus ciutadans se senten integrats i 
puguen desenrotllar el seu projecte de vida a 
Cocentaina. Estos són els trets fonamentals 
del Pla Estratègic de la població, que ha sigut 
presentat e i que s'alinea amb l'Agenda 2030. 
Quatre són les línies estratègiques per a guiar 
el desenrotllament sostenible de Cocentaina, 
que passen per la mobilitat i espais urbans 
sostenibles; la gestió de la diversitat pensant 
en les persones; la prosperitat econòmica, 
social i ambiental, i la governança participativa 
i digitalització.

En el document s'arrepleguen unes línies de 
treball i gestió elaborades a partir de la valoració 
realitzada i de les aportacions ciutadanes durant 
el procés participatiu, de la mà de Fundeun 
(Fundació Empresa Universitat d'Alacant), que 
ha realitzat el diagnòstic d'en quin punt es troba 
Cocentaina, així com les accions participatives 
i estudis pertinents per a establir les principals 
necessitats del municipi i prioritzar les línies 
estratègiques, vinculades als ODS (Objectius 
de Desenrotllament Sostenible) de l'Agenda 
2030, tractant-se d'un projecte finançat per 
l'administració autonòmica a través de la 
Vicepresidència Segona i Conselleria de Servicis 
Socials, Igualtat i Vivenda. Transformació urbana, 
social i cultural

En la presentació del Pla Estratègic, l'alcalde 
de Cocentaina, Jordi Pla, va explicar que a més 
de que l'administració treballe en la resolució de 
totes aquelles qüestions i problemes quotidians, 
"és important fer una pausa per a, des del rigor, 

planificar, anant més enllà de les polítiques 
diàries. Planificar la Cocentaina que es vol per 
a una transformació social, urbana i cultural". 
Va recordar que des de mitjan 2024 es treballa 
en este pla, valorant les accions i participatives 
dutes a terme per Fundeun.

Jordi Pla va deixar constància que els pilars 
bàsics per a les accions de present i futur es 
basen en tres pilars, com són l'econòmic, des 
del sector primari a les cooperatives, empreses, 
indústria i polígons; la sostenibilitat transversal 
en tots els àmbits, des de l'industrial a les 
energies renovables; i les polítiques inclusives, 
aprofundint en les demandes de la societat i 
fent-les extensives a tots els àmbits, tant al social 
com al de regeneració urbana.

Al costat de l'alcalde, en la presentació de la 
jornada, va estar el gerent de Fundeun, Rafael 
Lafont, qui va explicar que l'anàlisi de la situació 
de Cocentaina ha permés comprovar que 
"compta amb una forta identitat cultural, molta 
qualitat de vida i gran personalitat", i va afegir 
que amb este document "es definixen les línies 
estratègiques que guiaran a la població cap al 
futur, pensant en la sostenibilitat i treballant per  
a les persones". 

El procés ha constat d'un primer pas en el 
qual s'ha analitzat la documentació i estudis 
existents, en temes com a mobilitat, residus, 
igualtat, emergències i servicis socials, entre 
altres, per a a partir d'ací obrir la fase participativa, 
que ha inclòs tant la formació a personal de 
l'Ajuntament com la creació d'un comité de 
sostenibilitat, la celebració de tallers participatius 
i ferramentes de consulta en línia, comptant amb 
una enquesta que ha obtingut 140 respostes, 
que s'estima una xifra destacada. Amb tot, s'han 
prioritzat les línies estratègiques i les propostes 
prioritàries, remarcant la importància que cobra 
la comunicació i transparència, perquè arribe a 
tots els ciutadans.

La presentació del Pla Estratègic va comptar 

Isabel Sancho. ADL
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també amb una taula redona, que va permetre 
conéixer casos de bones pràctiques de la mà 
d'agents locals implicats en la implementació 
de ODS, de la mà d'Isabel Sancho, agent de 
desenrotllament local (ADL) de Cocentaina; Rafael 
Montava, president de la Cooperativa Agrícola 
contestana; Nuria Carbonell, coordinadora 
del departament de Servicis Socials de la 
població; Xavier Miralles, impulsor del programa 
Lecxit a Cocentaina i Inma Sancho, agent de 
desenrotllament local (ADL) de la Mancomunitat 
Alcoià-Comtat, moderats per Arturo Jiménez, 
soci-director de The Blue Planet. En l'apuntada 
taula redona es van abordar aspectes dels 
servicis socials municipals, la mobilitat i el 
transport, l'ocupació i la vivenda jove, així com 

el nou oci. Igualment, es va tractar sobre la 
importància del sector primari, comptant amb 
una agricultura tradicional, l'excel·lent acolliment 
a Cocentaina del programa Lecxit, que posa en 
contacte a voluntaris amants de la lectura amb 
xiquets en les primeres fases de l'aprenentatge, 
per a despertar l'interés i la comprensió lectora, 
així com els servicis que es presten des de la 
Mancomunitat de l'Alcoià-Comtat.

Amb estes accions i polítiques, fixades en 
l'horitzó 2030, Cocentaina s'unix als municipis 
que lideren el canvi cap al desenvolupament 
sostenible. A més, esta jornada pot servir 
d'inspiració a altres municipis i mancomunitats 
que vulguen desenrotllar estratègies alineades 
amb l'Agenda 2030 en els seus territoris. 

L’Ajuntament col·loca una placa a l’Ermita de 
Sant Cristòfol que recorda la figura del Venerable 
Escuder
NP Ajuntament de Cocentaina

Joan Escuder o Pere Joan Escuder, també 
conegut com a Venerable Escuder, es 
creu que va nàixer al voltant del 1350 a 

Cocentaina, tot i que altres fonts afirmen que era 
«natural de Catalunya»; i va morir, amb 94 anys 
(edat gens habitual a l’època) el 1443 o 1444 
a l’ermita de Sant Cristòfol, tot i que les seues 
despulles es conserven a l’església de Santa 
Maria. 

En l’ermita de Sant Cristòfol es va dedicar a la 
contemplació divina, a la penitència, a l’oració i 
a l’astrologia. A més a més, segons la llegenda, 
també se li adjudiquen diversos miracles, la qual 
cosa li va valdre el títol de «Venerable», amb el 
qual era conegut a Cocentaina. Aquesta distinció 
fa referència, dintre de la tradició catòlica, a 
aquell difunt que, per les seues virtuts cristianes 
en vida, és candidat a ser beatificat. 

No obstant això, si per algun motiu és conegut 
en l’actualitat, és per les seues profecies, 
conservades gràcies a còpies del segle XVI i 
XVIII, on, per exemple, afirma que tindrà lloc 
una revolta musulmana, una invasió per part 
d’un altre regne cristià o, fins i tot, ens parla de 
l’empresonament d’Alfons el Magnànim. Aquesta 

última profecia, de fet, li va valdre el favor de la 
reina Maria. 

En paraules de Paco Payà, regidor de Turisme i 
Patrimoni, «la seua figura ha estat poc estudiada 
i hi ha moltes incògnites al voltant de la seua vida 
i obra, però, sens dubte, mereix ser reivindicada 
per la historiografia i la societat valenciana 
actual. Aquesta xicoteta placa que li dediquem 
per part de l’Ajuntament és només l’inici d’una 
sèrie d’actes i homenatges que li retrem al llarg 
d’aquesta legislatura».
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Finalitzen les obres de millora de l’avinguda de 
les Moreres
NP Ajuntament de Cocentaina

L’Ajuntament de Cocentaina, a través de la 
Regidoria d’Obres i Serveis, ha anunciat la 
finalització de l’obra de renovació de les 

infraestructures de l’avinguda de les Moreres, la 
qual ha tingut un cost de més de 330.000 euros, 
cofinançats pel consistori contestà i la Diputació 
d’Alacant mitjançant el Pla +CERCA. 

Fins ara, l’avinguda de les Moreres patia 
constants inundacions a causa d’una connexió 
deficient de les aigües residuals, motiu pel qual 
s’ha renovat i millorat aquesta i, a més a més, 
s’ha creat una nova xarxa de sanejament que 
connecta els conductes d’aquesta via amb els 
de l’avinguda del País Valencià. 

D’altra banda, s’han renovat de manera integral 
totes les infraestructures de la zona, incloent-hi 
la xarxa d’aigua potable, on s’han substituït les 
antigues canonades de polietilé (amb constants 
problemes de fugues; especialment durant l’estiu 
a causa de les altes temperatures) per altres 
canonades de foneria, molt més resistents i de 
major durabilitat. 

Així mateix, s’ha deixat preparada la preinstal·lació 
de les canonades de telecomunicacions per tal 
que les empreses Iberdrola i Telefónica puguen 
soterrar pròximament les seues línies elèctriques 
i telefòniques, respectivament; a més d’eliminar la 
torre de mitja tensió i altres pals de comunicació 
present en l’exterior de l’avinguda. 

Finalment, des de l’Ajuntament se li ha volgut 
donar una nova estètica a aquesta avinguda, 
l’únic accés al Poliesportiu Municipal, mitjançant 
una uniformitat en el paviment. A més a més, 

s’han ampliat les voreres per tal de garantir 
una major accessibilitat, s’ha creat un nou pas 
de vianants i s’ha substituït la xarxa completa 
d’enllumenat públic per un altre de tipus LED, 
de major intensitat, menor cost i més respectuós 
amb el medi ambient. 

En paraules de Rubén Muñoz, regidor d’Obres 
i Serveis «hem complit l’objectiu principal 
d’aquesta gran obra: solucionar els problemes 
de connexió de les aigües residuals de la zona. 
A més a més, tenint en compte la importància 
d’aquesta avinguda, l’hem dotada d’una nova 
estètica i diferents millores amb les quals volem 
dotar d’una major qualitat la vida de tots els 
contestans i les contestanes».
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L’Ajuntament de Cocentaina es reuneix amb el 
Ministeri de Cultura amb l’objectiu d’engegar 
diferents projectes culturals i patrimonials
NP Ajuntament de Cocentaina

El  dilluns 24 de febrer, una comitiva 
contestana, conformada per Jordi Pla, 
alcalde de Cocentaina; i Paco Payà, regidor 

de Patrimoni i Turisme; s’ha desplaçat fins al 
Ministeri de Cultura de Madrid, on han sigut 
rebuts pel Secretari d’Estat de Cultura, Jordi Martí, 
amb qui han mantingut una reunió de treball.  

L’objectiu d’aquesta reunió era abordar 
diferents iniciatives i projectes de caràcter cultural 
i patrimonial que l’Ajuntament de Cocentaina 
vol dur a terme a partir del 2025. En primer 
lloc, la posada en valor de les recents troballes 
arqueològiques al Palau Comtal, així com el tram 
de la muralla medieval del carrer Pintor Borràs. 
Totes dues iniciatives s’emmarquen dintre de 
les ajudes al 2% cultural que, tot i que depenen 
del Ministeri de Transports, són els tècnics del 
Ministeri de Cultura els encarregats del procés 
d’avaluació i seguiment. 

D’altra banda, s’ha plantejat al Secretari 
d’Estat de Cultura la possibilitat de participar 
en el finançament de l’Any Roger de Llúria, que 
Cocentaina celebra enguany tot coincidint amb 
el 420 aniversari de la mort del primer comte 
de Cocentaina i almirall de la flota de la Corona 
d’Aragó. Una celebració que inclourà diferents 
conferències i exposicions, així com una visita 
al Reial Monestir de Santes Creus (Tarragona), 
on es troben les seues restes. 

Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, assegura 
que «ha estat una reunió molt productiva i 
enriquidora. De fet, hem pogut comprovar que 
és més fàcil que ens reba un Secretari d’Estat del 

Ministeri de Cultura que un Secretari Autonòmic 
o un Conseller del govern de Carlos Mazón. 
Una mostra més de com la Generalitat margina 
aquelles poblacions que no són del seu signe 
polític. Al llarg d’aquest encontre, el Secretari 
d’Estat de Cultura ens ha assegurat que, quan 
s’aproven els nous pressupostos generals de 
l’Estat, hi haurà ajudes públiques per concurrència 
competitiva a les quals podrà optar l’Ajuntament 
de Cocentaina amb l’objectiu de posar en valor 
tot el nostre patrimoni, especialment la muralla 
i les recents troballes del Palau Comtal. D’altra 
banda, el Secretari d’Estat de Cultura, per ser 
barceloní, coneix perfectament la figura i la 
importància de Roger de Llúria; i s’ha interessat 
molt en la celebració d’aquesta efemèride d’una 
figura històrica d’escala internacional». 
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Cocentaina sol·licita a la Diputació d’Alacant 
que recupere ajudes que ha retallat en serveis 
socials, patrimoni o infraestructures

NP Ajuntament de Cocentaina

Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, ha assistit al 
Consell d’Alcaldies de la Diputació d’Alacant, 
celebrat en el Marq d’Alacant el dimecres 26 

de febrer, on ha presentat una sèrie de demandes 
amb l’objectiu de millorar i ampliar diferents 
ajudes en matèries essencials per al benestar 
de la ciutadania com són els serveis socials, el 
patrimoni, el territori o les infraestructures. 

En primer lloc, cal tenir ten compte que les 
ajudes que la Diputació destinava a emergències 
socials han patit una reducció d’un 60%, un fet 
que dificulta la capacitat d’atendre les famílies 
vulnerables de Cocentaina. Per aquest motiu, 
l’Ajuntament sol·licita que es restablisca la 
dotació original d’aquesta subvenció per tal 
de garantir una atenció digna i efectiva a les 
persones que més ho necessiten. 

D’altra banda, per tal d’assegurar un servei 
eficient i adaptat a les necessitats de la població, 
és imprescindible comptar amb un parc de 
vehicles municipal adequat, especialment al 
Departament de Serveis Socials. Motiu pel qual 
se sol·licita a l’entitat provincial que amplie les 
ajudes per a la disposició de vehicles municipals 
i incloga en aquestes els ajuntaments de la 
província. 

Tanmateix, Cocentaina demana recuperar 
les ajudes per a la conservació i la rehabilitació 
del patrimoni. Unes ajudes que, en edicions 
anteriors, han permés preservar i rehabilitat 
elements patrimonials de gran valor històric 
i cultural, gràcies als quals es pot continuar 
potenciant el turisme.

Alhora, l’Ajuntament considera essencial 
ampliar les ajudes econòmiques destinades 
a la xarxa rural de camins municipals i 
infraestructures hidràuliques per tal de fomentar 
el desenvolupament agrícola i la connexió del 

territori, així com garantir un subministrament 
hídric eficient i sostenible. 

Finalment, el consistori contestà reclama que 
es mantinga la iniciativa dels bons consum, un 
pilar fonamental en l’enfortiment del comerç 
de proximitat, a més de recuperar les ajudes 
per a publicacions i investigacions d’entitats 
comarcals, les quals duen a terme una important 
tasca pel que fa a la difusió de la història local 
i les tradicions i la preservació del llegat de la 
comarca. 

Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, ha assegurat 
que «el Consell d’Alcaldies de la Diputació 
d’Alacant no ha servit absolutament per a res. Ha 
estat una pèrdua de temps. Esperem, no obstant 
això, que les demandes que els hem transmés 
siguen escoltades, atés que totes elles són 
essencials per al creixement i el benestar dels 
contestans i les contestanes. D’altra banda, vull 
destacar que la majoria de les nostres demandes 
tenen el seu origen en una sèrie de retallades 
del Partit Popular, que s’han carregat diferents 
ajudes de caràcter social, patrimonial o cultural, 
les quals són claus, per exemple, per a atendre 
les famílies més vulnerables del nostre poble, 
dur a terme inversions en rehabilitar el patrimoni 
o millorar els camins rurals i les infraestructures 
hidràuliques. Vull recalcar que el treball de la 
Diputació és servir els pobles d’Alacant, no el 
Partit Popular; i, malauradament, fins ara és al 
que s’han dedicat».

El consistori contestà, entre altres aspectes, demana recuperar la quantitat original 
de les ajudes d’emergència de serveis socials o les de conservació i rehabilitació de 
patrimoni, així com ampliar les ajudes de la xarxa rural de camins municipals i les 
infraestructures hidràuliques.
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En febrer ha arrancat el Taller d'Ocupació 
Dinamic-Cocentaina III
NP Ajuntament de Cocentaina

El regidor d'ocupació, ha donat la benvinguda 
a les 10 persones participants del Taller 
d'Ocupació dinamic-Cocentaina III, que 

està cofinançat per la Generalitat Valenciana, 
amb el Fons Social Europeu, i per l'Ajuntament 
de Cocentaina. L'acte ha tingut lloc en el Centre 
Cultural El Teular, on també es trobaven presents 
la directora i docent del Taller.

La formació es prolongarà durant un any, període 
durant el qual les participants cobren el salari 
mínim interprofessional, i la formació es realitzarà 
en les àrees professionals d'activitats culturals 
i recreatives, amb la impartició del certificat de 
professionalitat “Dinamització d'activitats de temps 
lliure, educatiu, infantil i juvenil (SSCB0209) i del 
certificat (SSCB0110) “Dinamització, programació 
i desenrotllament d'accions culturals”.

Cal recordar que es tracta d'un programa mixt 
d'ocupació i formació professional promoguts 
principalment per entitats locals i té com a 
objectiu incrementar l'ocupabilitat de persones 
desocupades registrades com a demandants 
d'ocupació. Tenen per finalitat facilitar la seua 
inserció laboral, combinant la formació professional 
amb l'ocupació, mitjançant la realització d'accions 
formatives en alternança amb la realització de 
servicis d'utilitat pública o interés social.

Durant la seua intervenció, Ruben Muñoz ha 
afirmat que "hui donem inici a un projecte que no 
sols brinda formació i ocupació, sinó que també 
reforça el nostre compromís amb el desenrotllament 
personal i professional de cada una de vosaltres. 
Des de l'Ajuntament volem felicitar-vos per haver 
fet este important pas. Participar en un taller 
d'ocupació no sols requerix motivació, sinó també 
valentia per a afrontar nous reptes. Hui inicieu un 
camí que us permetrà adquirir nous coneixements, 
desenrotllar habilitats pràctiques i guanyar una 
valuosa experiència professional".

Esta és una oportunitat molt valuosa per al futur 
alumnat, no sols perquè els ajuda a formar-se en 
dos professions molt concretes, perfeccionar les 
seues habilitats i obtindre les seues corresponents 
certificacions, sinó perquè, a més, els proporcionarà 
estímuls positius i motivació per a la incorporació 
al mercat laboral una vegada acabe el projecte. 

Amb pas ferm i valent
Javi Sansalvador Pérez

Poder ajudar a la ciutadania es quelcom 
meravellós i gratificant. T’ompli d’alegria i 
més quan es algú proper a tu. Cati es veïna 

de l’edifici on viuen els meus pares i, per tant, veïna 
meua de tota la vida. Al Nadal després del dinar 
de les mestresses de casa vaig anar a berenar a 
casa ma mare i allí estava ma mare xarrant amb 
Cati. Eixe dia també les mestresses de casa li 
donaren a Maria, una flor de pasqua com a socia 
més veterana. Doncs bé, allí xarrant ma mare amb 
Cati i amb mi, va eixir a la conversa que Cati ix a 
caminar tots els dies amb Ramón cap a Muro i que 
pensava que calia il·luminar la via cap a Muro tal i 
com el govern municipal ha aconseguit fer cap a 
Alcoi. I en efecte, li vaig indicar que estava obert el 
termini per presentar propostes als pressupostos 
participatius. Ella no sabia ben bé que tenia que fer. 
Li vaig dir que tenia que anar al SIC i presentar una 
instància i, vaig parlar amb Laura Jiménez, qui molt 
amablement la va ajudar a presentar la proposta. 
Una vegada presentada la proposta, tot estava en 
marxa, sols faltava que el tècnic corresponent la 
dictaminarà favorable i, així va ser. Passat el filtre, 
la ciutadania va poder votar la seua proposta 

que va ser la més votada en aquesta edició dels 
pressupostos. Ni Cati ni jo vam fer publicitat ni vam 
animar a ningú a votar-la. I va ser quan pel canal 
de comunicació de Whatsapp de l’Ajuntament em 
vaig enterar de que havia estat la guanyadora, li 
vaig telefonar a ma mare perquè m’aconseguira el 
telèfon de Cati i eixe mateix dia vaig passar per allí, 
per sa casa, per donar-li l’enhorabona per haver-ho 
aconseguit. Ella em diu que he sigut jo el que ho 
aconseguit, però jo sols li he donat les ferramentes 
perquè ella puga proposar allò que vol millorar. 
Aquesta fita aconseguida per una veïna meua de 
tota la vida m’ompli d’orgull, orgull de poble i de 
veïnat de Cocentaina qui amb les seues propostes 
pot canviar xicotetes del municipi. Gràcies Cati, 
gràcies per la proposta i ara a fer-la realitat!
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Balanç de la gestió 2024: PSOE + COMPROMÍS, 
TARD i MAL

Començàvem any nou preguntant-se 
perquè en GENER de 2024 estàvem 
aprovant el balanç de la recollida selectiva 

de residus dels anys 2020, 2021 i 2022… en 
compte d’estar aprovant els pressupostos de 
2024… començàvem malament…

I aixina està resultant ser el govern del Pacte 
del Teular: fer les coses TARD i MAL!

Vam seguir al mes de FEBRER amb la creació 
dels Consells de Nucli Antic i el de Pedanies; 
bé, sembla que la cosa millora… per fi una bona 
iniciativa “per propiciar un espai on els veïns 
i veïnes afectats puguen traslladar les seues 
propostes i necessitats…” però, ja en la segon 
reunió ens vam adonar que aquestes propostes 
no estan sent ni escoltades ni ateses ni per la 
regidora de Casc Antic ni per la junta de govern 
vist el lamentable estat en el que continua el 
nostre casc històric (sols cal visitar la muralla de 
Nicolás Borrás, sobre la qual es va perdre una 
subvenció d’uns 150.000€ per recuperar-la, el 
carrer Dolors o Àngel Custodi).

Al mes de MARÇ preguntàrem a la junta de 
govern per què els emprenedors i emprenedores 
del poble encara no havien cobrat les ajudes 
C-CREA del 2022… ajudes per al foment de 
l'obertura de nous establiments i que finalment 
es van abonar al desembre del 24… dos anys 
després!! atra vegada TARD i MAL. I… SORPRESA! 
altra subvenció PERDUDA… la del Pla Especial de 
Protecció de l’entorn del Castell sobre la qual, el 
regidor Paco Payá no va saber explicar el motiu…

I, ens plantem al mes d’ABRIL amb els 
pressupostos de 2024 recient aprovats. Si 
senyors i senyores, fins al 28 de març l’ajuntament 
de Cocentaina va estar “funcionant” amb els 
pressupostos prorrogats!! Pressupostos als que 
el Partit Popular vam votar en contra ja que no 
reflexaven la realitat, no cobríen les necessitats 
i han resultat ser una “presa de pèl” tal i com 
havem seguit denunciant en cada ple. I, deixem 
abril parlant d’habitatge; des del Partit Popular 
ferem la proposta d’adherir-se al Pla de Vivenda 
de la Generalitat Valenciana per promocionar la 
construcció de vivendes per als joves, proposta 
que va ser desestimada amb els vots en contra 
de PSOE i Compromís.

Al ple de MAIG, vam mostrar la nostra 
preocupació per l’augment de robatoris a la 
zona de l’Estació Nord i demanàrem a Rubén 
Muñoz, regidor de Seguretat Ciutadana, que 
traslladara al Subdelegat del Govern la necessitat 
d’augmentar el nombre d’efectius i les millores 
de les instal.lacions del quartell de la Guardia 
Civil… al mes de març de 2025 seguim sense el 
necessari augment d’efectius… TARD I MAL!!!

Partit Popular de Cocentaina

En JUNY, ens preguntem, perquè encara no 
s’han abonat els premis del Certamen de Música 
Festera (celebrats l’1 de maig) i comença a 
parlar-se del retard en l’abonament de l’ajuda 
que dona l’ajuntament a les filaes de càrrec 
(que acabarà pagant-se en la seua totalitat en 
octubre….) sí senyors seguim TARD i MAL.

Al JULIOL es fa un reajust de les anualitats 
del Pla Edificant amb les esperades millores 
del IES Pare Arques. Projecte aprovat per la 
Generalitat Valenciana en 2020 i que l’ajuntament 
de Cocentaina encara no ha executat. Seguim 
fent TARD…

Al ple d’AGOST ens agradaria haver anunciat 
l’inici de les obres d’adequació de l’Escoleta 
Municipal per poder oferir places gratuïtes per 
als alumnes de 0 a 1 any i augmentar l’oferta de 
l’aula d’1 a 2 anys i així què més famílies puguen 
beneficiar-se de la gratuïtat del servei d’escoleta 
infantil però… la regidora d’educació ens va 
traslladar què “aquest equip de govern té altres 
prioritats, altres projectes”... en fi…

Dedicàrem el ple de SETEMBRE per a tractar 
temes sobre el Casc Antic… com: saber si hi ha pla 
d’actuació, de qui és la responsabilitat del balcó 
que va caure al carrer Ben Khanis, la proposta 
de retirada i conservació dels taulells que hi ha 
a algunes façanes i l’estat de les ajudes per a la 
conservació del nostre patrimoni (perdudes totes 
per la ineficaç gestió del regidor Paco Payá).

En OCTUBRE, Mundo Sénior comunica que no 
tornarà a Cocentaina... deixant al nostre poble 
fora del circuit turístic de l’Imserso… mentre que 
la regidora Irene Barrachina comenta que el 
tema casc antic va lent ja que “portem arrastrant 
expedients des de 2020…” TARD no…. TARDÍSSIM!! 
Ja que ni siquiera s’ha actualitzat el llistat de 
parcel·les i propietats municipals (primer pas 
per elaborar un pla d’actuació de millora: saber 
què tenim, com ho tenim i concretar què volem).

Al ple de NOVEMBRE es certifica l’inici de les 
obres de l’avinguda de les Moreres, expedient 
aprovat en el Plan + Cerca de 2022 i adjudicat 
en agost del 2024… com ve sent habitual: TARD 
i MAL. 
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I, la gota que va fer vessar el got va ser la nefasta 
gestió dels Bo Consum realitzada pel regidor 
Paco Paya. Al ple de DESEMBRE, fent-se ressó 
del descontent dels comerciants del poble davant 
l’incobrament de les ajudes, el Partit Popular va 
demanar la dimissió del regidor responsable 
dels Sectors Productius, per això i perquè ens 
havien denegat altra important subvenció: la 
posada en valor de l’ala oest del Palau Comtal 
(altre important projecte per revitalitzar el turisme 
al nostre poble, per protegir el nostre patrimoni 
i per aconseguir la tercera eixida d’emergència 
necessària al Palau que permetria l’augment de 
l’aforament en els concerts, teatres, presentació 
de càrrecs… al pati del Palau). Ara què, sembla 
que al regidor de patrimoni li preocupa ben 
poc el tema de l’aforament quan és ell el que 
promou l’activitat… vist l’excés de personal que 
visitava la Sala Daurada a les visites turístiques o 
la desmesurada quantitat de gent que va gaudir 
del concert de música barroca…

En fí… des del Partit Popular dubtem que la 
Junta de Govern encapçalada per l’alcalde Jordi 
Pla (al que li queden sols 4 mesos de lideratge) 
gose a traure pit de la seua gestió al passat 2024. 
Els veïns i veïnes de Cocentaina necessiten un 
govern resolutiu que prenga decisions eficaces 
i tinguen un compromís ferm amb la millora del 
poble on vivim. I, el més important, que escolten 
les seues propostes i complixquen amb les 

promeses realitzades com: la remodelació del 
Teular, l’obertura del restaurant de Sant Cristòfol i 
del bar del poliesportiu, la remodelació del Circuit 
del Pí, el trasllat de la FPA, la pista de pàdel, 
l’espai Textiflok, la millora de l’accés als nostres 
polígons industrials, posar solució al vallat de 
l’Alcúdia, atendre les demandes dels veïns 
d’Entrepinos, Gormaig, Algars, L’Alcúdia, Poble 
Nou de Sant Rafael i disseminats… Millorar la 
neteja viària, treballar per la seguretat ciutadana, 
lluitar per la conservació i posada en valor del 
nostre patrimoni: Palau Comtal, Capella de Sant 
Antoni, Castell, Muralles… i per suposat el Casc 
Antic. Des del Partit Popular seguirem demanant 
a l’actual equip de govern que faça una gestió 
responsable dels recursos amb actuacions 
serioses, efectives i necessàries mentre es 
realitza ‘l’estudi sociològic’... El casc antic no pot 
esperar més perquè ja s’arriba TARD!
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No a la llei Rovira, Sí al valencià
PSPV-PSOE Cocentaina

La consulta impulsada pel govern popular de 
Carlos Mazón sobre la llengua vehicular a 
tots els centres públics i privats concertats 

pretén legitimar una política que desvirtua el marc 
legal vigent i posa en perill la cohesió educativa i 
lingüística de la Comunitat Valenciana. Esta mesura, 
basada en la recentment aprovada Llei 1/2024 (Llei 
Rovira)  malanomenada de “llibertat educativa” , 
perquè de llibertat te ben poc, introdueix un criteri 
partidista i emocional en l'elecció de la llengua, 
menyspreant els criteris pedagògics i el paper dels 
consells escolars.

Des de la recuperació de l'autogovern, la 
Comunitat Valenciana ha construït la política 
lingüística sobre la base del consens i l'equilibri 
entre ambdues llengües. L'aprovació de la Llei 
d'Ús i Ensenyament del Valencià (LUEV) el 1983 
va ser un exemple clar d'aquest  esperit, ja que 
va aconseguir unanimitat a les Corts Valencianes, 
garantint el dret de tota la ciutadania a conèixer i 
utilitzar les dues llengües oficials.

El 2018, amb l'aprovació de la Llei de Plurilingüisme, 
es va fer un pas endavant cap a la consolidació 
d'un model educatiu integrador i equitatiu en el que 
tot l'alumnat estava escolaritzat, en cada centre, en 
un mateix programa lingüístic.

Este equilibri ha estat trencat de manera abrupta amb 
l’aprovació de la Llei Rovira impulsada per PP i VOX. 

La consulta promoguda per la Conselleria 
d’Educació és una mesura imposada sense consens 
de la comunitat educativa i sense suport normatiu 
sòlid. El seu únic propòsit és legitimar un model que 
busca arraconar el valencià al sistema educatiu i 
que tindrà greus conseqüències en la qualitat de 
l'educació a les nostres escoles, perquè suposarà:

marginal, limitant el seu ús en l'educació (i no 
sempre) i, consegüentment, debilitant la seua 
presència social. No garanteix que tot l’alumnat 
acabe la seua escolarització sent competent en les 
dues llengües oficials del País Valencià.

ja que cada any podran canviar els projectes 
lingüístics. És a dir, en un mateix centre podrà 
passar que en un curs hi haja unitats en una llengua 
base en un nivell i que això siga diferent en els 
nivells inferiors o superiors. Això, a banda d’impedir 
que el centre educatiu porte endavant el seu propi 
projecte lingüístic (basant-se en criteris pedagògics 
establerts pel consell escolar), podria fer impossible 
el treball internivells (o dins del mateix nivell) si la 
llengua base d’uns i altres no és la mateixa. 

prioritzar un model basat en la confrontació enlloc 
d'en criteris pedagògics.

Des del Pspv-Psoe de Cocentaina denunciem 
que mentre que el Govern Valencià impulsa un 

debat artificial sobre la llengua base, seguix sense 
abordar els problemes estructurals de l'educació 
pública. Problemes com l´incompliment de l'ordre 
de plantilles (fent que als centres hi haja menys 
docents dels que pertoca), atendre els centres 
que han estat directament afectats per la DANA, 
abordar la problemàtica que suposa el creixement 
exponencial de la burocràcia que ofega mestres i 
professorat o garantir condicions materials dignes 
a tots els centres educatius. 

És evident que la manca d'estabilitat als equips 
docents així com unes condicions de treball 
dignes està afectant la continuïtat pedagògica i la 
qualitat de l'ensenyament. Ens trobem amb molts 
centres sense els recursos humans necessaris 
per atendre adequadament l'alumnat; ja s’està 
patint el nou decret d´admissió de l´alumnat, que 
modifica els criteris d´escolarització i trenca amb el 
principi d'igualtat d´oportunitats amb la introducció 
d'un punt específic en el procés d'admissió amb 
el que s'atorga més capacitat als centres per 
seleccionar famílies, cosa que pot derivar en una 
segregació escolar més gran i discriminació en 
l'accés a l'educació pública; la disminució de les 
beques i ajudes a l'estudi, que està afectant milers 
de famílies valencianes (com per exemple, la 
retallada en beques del menjador) o les retallades 
en infraestructures educatives, que han paralitzat 
projectes essencials per a la millora dels centres 
(el Pla Edificant que va permetre la unificació del 
Bosco, ha deixat d’existir).

En paraules de Rubén Muñoz, portaveu del grup 
socialista a Cocentaina: «Enlloc de donar resposta 
a aquests problemes reals, el Govern Valencià 
ha optat per desviar l'atenció amb una consulta 
innecessària i sense garanties, promovent un debat 
fals sobre la llengua en l'educació. Disfressant 
de llibertat un despropòsit que pretén eliminar el 
valencià de les escoles i contribuir a la reducció 
de l’ús social que patix. Amb esta excusa ataquen 
directament l’escola i tota la feina educativa 
integradora que s’ha vingut fent des de fa molts 
anys. Aquesta estratègia respon a interessos 
partidistes que portaran la degradació del model 
d’escola i, per tant, de societat. Un govern preocupat 
per la seua ciutadania hauria d’atendre l’educació 
com un pilar fonamental i, per fer-ho, no pot ignorar i 
contradir sistemàticament tots els experts i la pròpia 
comunitat educativa. La seua preocupació està 
molt lluny de voler millorar la vida dels valencians 
i valencianes, molt allunyada del bé comú  al que 
tot governant hauria d’aspirar».
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Presentación de las líneas estratégicas agenda 
2030 de Cocentaina, ODS
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

La Cooperativa invitada por Alcaldía, participo 
en la presentación y la posterior mesa 
redonda conjuntamente con otras personas 

y entidades en la Casa de la Juventud de la 
Agenda 2030 de Cocentaina.

Se trata de la culminación de un proceso 
participativo dirigido por el Fundeum, siendo 
el objetivo alinear las políticas locales con los 
grandes retos globales de la Agenda 2030 y crear 
un municipio más sostenible mejor para todos.

Dentro de las líneas  globales fijadas, se 
trata de desarrollar un proyecto de vida donde 
todos se sientan integrados, y para ello se han 
priorizado  estrategias de desarrollo que pasaron 
por  realizar en primer lugar un diagnóstico  
del punto en que  se encuentra el municipio 
y establecer las principales necesidades que 
pasarían por, La Movilidad y Espacios Urbanos 
Sostenibles, Gestion de la Diversidad, Prosperidad 
Económica y Social, Ambiental, Digitalización y 
Gobernanza Participativa, el documento se  nutre 
de aportaciones ciudadanas  por medio de   
diferentes vias  durante todo el proceso.

La directora del Fundeum indico que el proyecto 
nace con la necesidad de conseguir una hoja de 
ruta pasando de los grandes retos o los micro 
retos. que se desarrollaran paulatinamente.

La Cooperativa indico en la mesa redonda, la 
idoneidad y la importancia este instrumento para 
Cocentaina ,pero  no había participado en  las 
herramientas de consulta, talleres participativos, 
ni en el comité de sostenibilidad creado, estando 
dispuestos como siempre a participar en todo lo 
que sea a favor de la ciudadanía para el futuro 
mejor de todos.

I Jornadas de empleo y  formación profesional 
del instituto Pare Arques de Cocentaina
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

La Cooperativa participo en las primeras 
jornadas de empleo y formación profesional 
organizadas por el Instituto Pare Arques de 

Cocentaina, los alumnos asistentes cursaban 
estudios de 4º de ESO  y Ciclos Formativos.

Fue una experiencia enriquecedora al poder 
explicarles a un centenar de alumnos en  once 
grupos diferentes, las características de cada 
empresa participante, once en total.- Por parte 
de la cooperativa  se le explico su historia 
como  funciona una cooperativa, secciones 
que  la componen, instalaciones y almazara, 
principal actividad, necesidades de personal y 
puestos de trabajo en la actualidad, objetivos, 
socios de  la misma y también las  prácticas de 
alumnos de colegios que realizamos en nuestras 
instalaciones cuando algún colegio las solicita.

Se notaba en general un desconocimiento del 
mundo laboral, su funcionamiento y características 
del mismo, así como sus necesidades y 
características de los  profesionales necesarios, 
los instrumentos que pueden utilizar para definir 
a lo que quieran dedicarse el día de mañana, y 
lo más importante la demanda profesional que 
existe en cada momento, la falta de técnicos 

en determinadas materias etc.,por ello  son 
muy  necesarias estas jornadas que ponen en 
contacto alumnos y empresas y cada vez más ir 
incrementando estas relaciones entre los centros 
formativos y  sus alumnos.

La cooperativa colaborara en estas iniciativas 
que a buen seguro contribuirán a un mejor futuro 
profesional de los alumnos.
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El V Aove Forum Internacional Fira de Tots 
Sants, premia a la Fundación Dieta Mediterránea 
org y al programa de televisión española RTVE1 
Aquí la Tierra
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

El  V AOVE FORUM quiso premiar en 
esta edición además de los premios 
oficiales a los mejores aoves, hacer 

un reconocimiento a diferentes personas  y 
entidades por su vinculación en la defensa del 
aove y la sostenibilidad, por este motivo todos 
los años de ahora en adelante se reconocerá 
esta importante labor.

En este V AOVE FORUM ha correspondido  
este reconocimiento a la FUNDACION DIETA 
MEDITERRANEA ORG , con sede  en Barcelona 
, que comparte y fomenta desde hace muchos 
años  la Dieta Mediterránea, los  productos que 
la componen y estilo de vida saludable que 
representa y es a la vez  sostenible y viable, 
SALUD SOSTENIBILIDAD  Y CULTURA., son sus 
tres pilares básicos.

La profesora de la Universidad de Barcelona 
Blanca Raído Quintana dietista y nutricionista  así 
como responsable de nutrición de la Fundación,  
explico en su conferencia” La importancia de la 
alimentación /dieta mediterránea , comparte los 
valores de la dieta mediterránea , sus productos 
y estilo de vida” las características fundamentales 
de la misma y puso el aove en el centro de este 
tesoro que tenemos que cuidar ampliando 
aquellos productos que son tradicionales  y que 
puedan incorporarse a la misma, por nuestra 

parte le comentamos nuestra pericana, que 
degusto y tomo buena nota de ella.

Igualmente el V AOVE FORUM  quiso  reconocer 
también  a  RTVE y el programa  AQUÍ LATIERRA 
que se emite diariamente en la 1 .-El programa 
ofrece una original mirada sobre el territorio  y 
sus habitantes, a través de la meteorología, la 
divulgación, y la información sobre el terreno que 
conviven con el descubrimiento de la naturaleza 
y el medio ambiente.

El programa ha visitado en repetidas ocasiones 
Cocentaina de la mano de su presentadora 
Lucia-Asue Mbomio Rubio y su equipo que 
recogieron el premio concedido, realizado 
programas mostrando y haciendo referencia 
a nuestro aove nuestra diferenciación en 
monovarietales, además de productos locales  
autóctonos al tiempo  mostrando la calidad de 
los mismos.

Tunel del aceite, y catas, V Aove Forum 
Internacional Fira de Tots Sants
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

Dentro de todas las actividades del V AOVE 
FORUM, el Túnel del Aceite, fue una de 
las actividades que más personas atrajo 

desde su inicio cuando fue inaugurado por el 
director general de Industrias Agroalimentarias 
y otros cargos de la Conselleria de Agricultura. - 
Estuvo dirigido por Maria Luisa Ruiz Dominguez, 
jefa de la Sección de   Análisis de Medios de 
Producción y Productos Agrarios y jefa del Panel 
Oficial de Cata de la C.V.  y apoyado en esta y 
otras actividades del evento por la firma Olenda, 
con Mª Jose Casero y Mª Ortiz de Olenda y 
nuestro maestro almazarero Iñaky Aracil, todos 
ellos consiguieron un pleno en todos sus grupos.
Acudieron a estas sesiones visitantes que 
desde el CdTs Valencia, Alicante, Elda, colegios 
desde diferentes localidades, profesiones de la 
gastronomía y público en general interesado por 

el mundo del aove, pudieron conocer todos los 
presentados al Concurso Internacional a cuyos 
ganadores en las diferentes modalidades les 
fueron entregados los premios correspondientes 
al final del evento

El interés mostrado por estas actividades de 
manera presencial y vía striming    hicieron que 
se agotaran las capacidades de las salas donde 
se produjeron, y  nos planteamos aumentarlas 
en próximas ediciones.
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Bienvenida Llopis Zaballos…101 años y los que 
quedan por vivir
Redacció

El pasado 12 de diciembre, Bienvenida Llopis 
cumplía 101 años.
Aún en la mente recordamos cuando 

cumplió los 100. Celebró un gran convite al 
que asistieron sus familiares, amigos, vecinos, 
autoridades municipales y todos aquellos que 
quisieron compartir con ella este centenario de 
vida.

Salió un día precioso y el cumpleaños pudo 
celebrarse en la calle, con un photocall y toda 
la gente que se sumó a la fiesta mostrando 
su cariño hacia Bienvenida. Fue una gran 
celebración a la que no le faltó nada: comida, 
alegría y muchos regalos, entre ellos, un viaje 
a Roma donde además tuvo la oportunidad de 
hablar con el papa Francisco.

Y así pasó un año, y en diciembre, Bienvenida 
cumplió los 101 y en este caso, sus vecinos 
decidieron festejarlo también, agradeciendo su 
generosidad, su buen hacer, su bondad…y le 
organizaron una comida.

La fiesta se celebró en el local de una vecina 
y entre todos llevaron mesas, sillas, menaje de cocina…una colaboración extraordinaria entre 

todos para festejar los 101 años de Bienvenida. 
Para comer, una paella acompañada de un gran 
aperitivo.

La comida gozó del buen ambiente y la 
felicidad que, pese a sus 101 años y todo lo vivido 
y pasado, desprende Bienvenida quien estuvo 
rodeada de su familia y de este vecindario que 
la quiere mucho.

No faltó la original tarta y el cántico de 
“cumpleaños feliz” con el ferviente deseo de 
volver en este 2025, a celebrar los 102 años de 
Bienvenida.

Nuestra centenaria quiere aprovechar estas 
páginas de la revista Cocentaina. El Comtat para 
agradecer a sus vecinos este gran detalle, esta 
fiesta de cumpleaños que demuestra el cariño 
que le tienen. Son  unos grandes vecinos y si 
Dios quiere, este año se volverán a sentar juntos 
para soplar los 102. Felicidades Bienvenida y 
gracias a todos los vecinos por estos pequeños 
grandes detalles que sin lugar a dudas, son los 
que marcan la diferencia.
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Laia Valor Barcelona la primera biòloga marina 
en avistar a un peix “diablo negro” en vida
Redacció

En els darrers dies, el nom de Cocentaina 
ha pegat la volta al món i ho ha fet gràcies 
a la biòloga marina contestana Laia Valor 

Barcelona.
Revistes especialitzades com la prestigiosa 

“Nathional Geogràfic” i mitjans de tot índol: ràdio, 
premsa escrita i digital, televisió s’han fet ressò 
de l’albirament de Laia, un “peix diablo negro” 
que habita en les profunditats, però que Laia 
va veure viu, sent la primera biòloga marina en 
haver-ho aconseguit.

A Cocentaina mar no en tenim, però des de 
ben menuda, l’oceà ha encisat a Laia. Son 
pare a les vacances se l’enduia a bussejar, ella 
disfrutava vora mar observant la immensitat de 
l’oceà i pensant en els misteris, la flora i la fauna 
que hi hauran a les profunditats de la mar. El 
seu camí, sense ni ella ni els seus pares saber-
ho, començaria en eixa primera onada d’aigua 
salada i en eixa primera immersió.

Acabat el batxiller, Laia va elegir la seua 
professió: científica marina especialitzada en 
biologia marina i conservació. La seua passió els 
taurons i les mantes-ratlles, tot i que qualsevol 
espècie marina com balenes, dofins, cavallets 
de mar…..formen part de la seua especialització.

Laia ha col·laborat en diferents institucions 
d’investigació i conservació marina tant 
al Mediterrani com a l’Atlàntic, centrant la 
seua carrera en la conservació de cetacis i 
elasmobranquis. Des de ben menuda, Laia tenia 
clar que volia recórrer el món coneixent els mars, 
els animals marins…i així és com fins i tot ha estat 
treballant a l’altra part del món amb "Oceavida".

Laia va realitzar un màster sobre taurons i 
balenes a Tenerife i allí va entrar a formar part 
de l’ONG Condrik, entitat especialitzada en la 
conservació i investigació de la flora i fauna 
marina. Precisament amb ells estava, en un 
vaixell d’investigació, quan va albirar a aquest 
peix diable negre viu i molt prop de la superfície 
quan és una espècie de profunditats abissals, per 
la qual cosa es creu que era la primera vegada 
registrada en la qual succeïa este fet.

La repercussió mediàtica va ser desbordant i 
és que als seus 26 anys, Laia s'ha convertit en 
la primera persona en la història a albirar un 
peix 'diable negre' viu, a plena llum del dia i en 
la superfície.

Laia i el seu equip de Condrik, es trobaven 
navegant per aigües de l'arxipèlag en la primera 
campanya de l'any. Al no haver vist cap tauró, es 
dirigien ja cap al port per a posar rumb a casa, 
però de sobte, Laia va veure una cosa fosca en la 
superfície de l'aigua. Van fer mitja volta per a veure 
què era allò que li havia cridat l'atenció, però no 

s'esperaven per a res el que finalment van trobar.
Es tractava d'un rap abissal adult, també 

conegut com a peix 'diable negre' que habita 
en les profunditats de tots els oceans del món. 
Normalment, viu entre 200 i 4.000 metres sota 
el nivell de la mar i el seu color és negre o ocre 
molt fosc, la qual cosa ho fa virtualment invisible 
i convertix este albirament en un esdeveniment 
històric.

Per a Laia, a escala científica este albirament 
"és d'una enorme importància, ja que servix 
per a registrar i deixar constància de fins on pot 
arribar la vida marina". "A més, també servix per 
a mostrar que hi ha moltíssima vida per estudiar, 
per conservar, i perquè el món veja totes les 
coses increïbles i estranyes que es troben sota la 
mar". Per a ella i en la seua naturalitat i senzillesa, 
aquesta troballa ha sigut com descobrir un 
“pokemon legendari”.

L'animal va acabar morint al cap de poques 
hores. Laia apunta que va ser una mort "natural", 
deguda al seu "mal estat". En este moment, es 
troba cedit en el Museu de Naturalesa i Arqueologia 
de Santa Cruz de Tenerife (MUNA), on "els 
especialistes s'estan encarregant d'estudiar-lo".

Tant de bo la repercussió que aquest albirament 
ha tingut servisca per invertir en investigació i per 
a que joves científics com Laia, puguen treballar i 
seguir cuidant del nostre planeta. Ens queda molt 
per aprendre, descobrir i hem de salvar el planeta.

Enhorabona Laia per aquest avistament i per 
la teua mampresa en bé de l’oceà, aigua viva 
de la terra!!!!
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Moisés Sellés és el guardià de la nostra 
música festera a través de l’arxiu fester; 
la comissió d’arxiu i patrimoni de la Casa 

del Fester vetla per la història de la nostra festa; 
els cronistes del poble i les seves entitats i la 
mateixa revista del Comtat guarden el dia a dia 
de Cocentaina….i el nostre turisme, sens dubte, 
està salvaguardat gràcies a Quique Camallonga 
Martínez, tècnic superior en guia, informació i 
assistència turística que sap difondre a través 
de les xarxes la riquesa patrimonial, tradicional 
i cultural que tenim a Cocentaina i a molts dels 
pobles del territori valencià.

Les seues publicacions i pòdcasts a les xarxes 
socials no han passat desapercebudes per a 
l’associació d’Acció Cultural i tant és així, que 
Quique ha sigut nominat com a creador de 
contingut en valencià.

Acció Cultural del País Valencià, Joves d’Acció 
i La Claveguera són els qui organitzaren aquesta 
Gala del Pòdcast i la Creació de Contingut en 
Valencià, un esdeveniment que es consolida 
com un referent per als creadors i creadores de 
contingut en la nostra llengua i que en este 2025 
ha celebrat la seua segona edició.

La Gala es va celebrar el passat 7 de febrer a 
l’Octubre Centre de Cultura Contemporània de 
València.

Amb més de 15 categories, aquesta gala té 
l’objectiu de reconéixer i visibilitzar el talent i l’esforç 
dels professionals del sector i destaca la diversitat 
i qualitat del contingut generat en valencià.

Quique era l’únic nominat de tota la província 
d’Alacant i tot i que no es va dur el premi, va ser per 
a ell una experiència molt bona i fructífera “ha sigut 
un plaer poder conéixer en persona a tots i totes 

Quique Camallonga finalista en la segona Gala 
de Pòdcast i Creació de Contingut
Redacció

les creadores de continguts. És gratificant saber 
que no estem sols i que per molt que ens vullguen 
callats, no ho aconseguiran. Fem una tasca 
grandíssima per allò que ens fa únics i úniques: 
la nostra llengua. Una aventura que continua”

A Quique el podem seguir a través de les xarxes 
socials Instagram, Facebook, tick tock (guia.
ofical.quique) i també a la seua web https://www.
guiaoficialquique.com/

Enhorabona per la nominació i gràcies per 
mostrar-nos eixe contingut que parla de les nostres 
festes, tradicions, patrimoni…de la nostra història.
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Andreu Valor, el cantautor contestà que ompli 
auditoris
Redacció

Una carrera consolidada dintre del 
panorama compositiu i musical, un 
trobador del segle XXI i una única premissa: 

cantar tots els sentiments en llengua valenciana. 
Si eixe és Andreu Valor, el cantautor contestà 
que ha conquerit els millors auditoris valencians, 
catalans, de les Illes i fins i del territori nacional i 
internacional,  i que ha dut no sols la seua música 
i la seua veu, sinó la nostra llengua a través 
d’unes composicions plenes de reivindicació, 
ternura, pau, denuncies i enyorança.

La carrera d’Andreu valor seguix de manera 
ascendent, rebent premis per tot arreu i penjant 
sempre el cartell d’entrades exhaurides.

“A mamar, tots els versos!” ha sigut un treball 
clau en el 2024, va ser un disc que aspirava 
a homenatjar al poeta de Burjassot, un dels 
escriptors més importants de la nostra cultura 
i contemporaneïtat, Vicent Andrés Estellés. 
Acompanyat pels músics Blai Antoni i Héctor 
Tirado, el cantautor de Cocentaina ha musicat 
deu poemes de l'escriptor valencià que apel·len 
a creure en la vida, en les utopies i fer possible 
allò que en un principi era impensable.

Una de les obres del disc "Documentals” va 
rebre el premi al millor poema musicat d’Estellés 
al criteri dels Premis Ovidi Montllor.

I precisament, amb este treball, Andreu Valor va 
clausurar el diumenge 9 de febrer la tercera edició 
del cicle “Les Arts és Músiques Valencianes” al 
Palau de les Arts  de la capital del Túria.

Un concert per a no oblidar amb banda 
completa i moltes col·laboracions que van fer 
vibrar a un públic entregat. Assenyala Andreu 

Valor que “ d'adolescent volia pujar a un escenari 
però no era conscient del perquè. En este concert 
ho he pogut sentir. El viatge de sentiments que 
he digerit no té uns precedents molt constants...
només certes coses, certes persones...m'han fet 
esclatar de vida com ho he fet hui.Jo sé el que 
he sentit, el que he plorat i en quina admiració 
he compartit cada cançó amb el brutal equip 
amb el qual treballe, amb l'amabilitat de la gent 
de l'espai de Les Arts i com no, amb un públic 
meravellós que ens dona la vida en cada concert 
però hui amb excés, com Estellés ens la salva i 
com cada col·laboració ha portat les cançons a 
límits insospitats de qualitat artística i humana.”

Durant febrer, Andreu Valor ha estat de gira per 
Hospitalet de Llobregat, Girona i Barcelona i ara 
en primavera arrancaran gira d'un nou projecte 
“Els camins que elegim”, que serà ja l’11 treball 
discogràfic del cantautor de Cocentaina.

A més este 2025, Andreu Valor complirà 10 anys 
d’estreta col·laboració amb Blai Vañó i Héctor 
Tirado.

Seguim celebrant, seguim cantant, seguim 
somniant, seguim sentint…enhorabona Andreu!!!
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Els Nanos, un referent de les tradicions contestanes
Redacció

Si ens parem a pensar en la riquesa 
tradicional que tenim a Cocentaina ens 
adonem que tots els mesos tenim comboi.

Acomiadàvem febrer amb el carnestoltes (a la 
pròxima revista farem un resum visual del que 
ha sigut aquesta festa als col·legis) i hem entrat 
al mes de març amb la Quaresma començant. 
40 dies de preparació per a la Setmana Santa i 
enmig, just 20 dies després i sempre dimecres, 
apareixen pel Raval contestà uns ninots de drap, 
que tot i no tindre veu, xarren tot el que la societat 
pensa. Són els Nanos, una tradició contestana 
que seguix viva gràcies al poble que ha cregut 
en ells i sobretot, gràcies a eixes dones del Raval 
que no han volgut que una tradició com aquesta 
desapareguera.

En aquest 2025, els Nanos seran el dimecres 26 
de març. Hem volgut parlar amb la regidora de 
tradicions, Marcela Richart per a que ens conte 
com es preveu  enguany esta festa i també de 
les activitats col·laterals que s’han preparat

-Marcela, de nou les tradicions ens toquen 
la porta

-Sí, Cocentaina és un no parar i això ens agrada 
perquè ens fa ser únics i més en tradicions com 
la dels Nanos. Si bé és cert que hi ha festes 
i tradicions que compartim amb la resta de 
pobles, tot i que cada localitat les celebra d’una 
manera diferent, els Nanos  o la corriola o l’home 
de les orelles són festes úniques i exclusives de 
nosaltres. Hem acabat febrer amb carnestoltes 
i ara en març, tenim la festa dels Nanos i el 
taller i dansà dels Nanos, una sèrie d’activitats 
que gràcies al Guaret, als grup de danses de 
Cocentaina i grup de danses del Convent i al 
Mal Passet va agafant forma i sens dubte, ens 
ajuden a mantindre viva la flama de les tradicions 
de Cocentaina, tots som necessaris per a que 
no es perguen els nostres costums, i com no 
pot ser d’altra manera, des de l’Ajuntament de 
Cocentaina i des de la regidoria de tradicions, 
ens sumem i fem valdre allò que és nostre i ens 
caracteritza.

-Marcela, si li sembla bé, anem per parts 
perquè hi ha una agenda completa fins a 
arribar al dia dels Nanos

-Correcte, la festa dels Nanos i la dansà van 
lligades de la mà. Des de fa uns anys i amb la 
iniciativa del Guaret va sorgir la idea de fer un 
taller de Nanos i després, el grup de danses 
Cocentaina i el del Convent també es van 
sumar a aquest dia per a ensenyar-nos els 
balls tradicionals del folklore contestà i que tots 
puguem ballar-los, més bé o més mal, però que 
sapiam quines són estes dansades que s’han 
ballat als carrers del nostre poble. Per tant, les 
activitats estan obertes a tots, grans i menuts

-La primera cita la tenim el dijous 20 de març

-Si, bé vam començar el dia 4, però així un poc 
més oficial el dia 20 de març, que és dijous i a la 
Casa de la Joventut tindrem una xarrada a càrrec 
de Joanvi Mengual al voltant de les danses. 
Serà una xarrada interessant, ja que Joanvi 
Mengual és un entés del món de les dansades 
tradicionals. Ell va començar a ballar amb 3 anys 
al Grup de Danses Raval i Vila d'Oliva, el grup 
del seu poble. Després va passar a formar part, 
i encara ho és, del Grup de Danses el Forcat de 
València. També és membre del Grup de Danses 
Salpassa del Campello. Ha estat mestre a Oliva, 
Denia, Bellreguard i Altea, població en la qual va 
introduir les danses del Corpus en la processó 
d'Altea en 2016. Actualment, dirigix dos tallers de 
balls populars a Oliva i a Muro. També es troba 
fent treball de camp en Finestrat i poblacions 
properes a la Marina Baixa, el Comtat i l'Alcoià i 
està duent a terme la recuperació de les danses 
i Fandanguet d'Oliva. Un gran entés i amant de 
les dansades i folklore tradicional, per tant, amb 
ell “parlarem de danses”.

-Avancem en el calendari i tenim un dia 
important: el diumenge 23 de març

-Si este dia està completet, sobretot el matí. A 
les 10h i al carrer Santíssima Trinitat començarem 
el taller de confecció de Nanos. La gent pot 
portar el que tinga a casa: perruques, roba 
vella, calçat...i entre tots farem els Nanos que 
després exposarem el dimecres 26. Fer Nanos 
no és tan fàcil i és per això que comptem amb la 
col·laboració de gent que sap, com els membres 
del Guaret o les mateixes veïnes del Raval 
contestà, elles han sigut i són l’ànima matter 
d’este dia. Em permetreu que des d’aquestes 
pàgines tinga present a Maruja. Ella ha sigut una 
de les dones que ha lluitat i no ha deixat mai de fer 
Nanos. Maruja ens va deixar l’any passat i el seu 
fill ens ha donat els Nanos per a que seguisquen 
eixint al carrer i continuen sent exemple de com 
són els Nanos. Estem molt agraïts a la seua 
família per aquesta donació, ens ha deixat una 
herència que és patrimoni del poble i per al poble 
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i així serà, els seus Nanos estaran un any més 
amb nosaltres. Gràcies, Maruja per tot el que ens 
has ensenyat i gràcies sobretot a la seua família 
per aquesta gran aportació!!!

Al mateix carrer, a les 12:30h començarà el taller 
de ball i a les 13h la dansà popular. La treta dels 
dansadors i dansadores enguany anirà a càrrec 
de dos representant del barri de Sant Hipòlit. El 
barri ha celebrat les 50 edicions de festes de 
carrer i des del primer moment, les danses han 
format part del seu programa d’actes, per tant, 
hem volgut tindre’ls present i sumar-nos a eixos 
50 anys de festes de carrer i tradicionals. En 
aquest 2025, és el grup de danses Cocentaina 
qui ha elaborat l’itinerari per on transcorrerà la 
dansà: començarem en la plaça Sant Isidre, 
seguirem per carrer Pujada a Sant Isidre; carrer 
Brisanda; carrer Sant Antoni per a finalitzar en la 
plaça Sant Antoni. Vull incidir en la importància 
de la participació de la gent en aquesta dansà: 
no sols els nostres grups professionals són els 
balladors i balladores, sinó que  està oberta a 
tot el poble per a que tots ballem i fem comboi, 
així és que no hi ha excuses de saber ballar o no 
perquè tots estem convidats a participar.

Finalitzada la dansà hi haurà dinar de cabasset 
al carrer Santíssima Trinitat amenitzat per la 
colla Mal Passet. Cadascú s’hi ha de portar el 
que vulga menjar, nosaltres, des de l’Ajuntament 
proveïm a la gent amb les taules i cadires.

-I així, amb els Nanos preparats arribarem al 
dimecres 26 de març

-Exacte. Ja de bon matí comença el muntatge 
dels Nanos. Els veïns del Raval contestà trauran 
els ninos de drap i tota la gent que ha fet Nanos, 
els pot pujar a aquest indret contestà i exposar-
los perquè el goteig de gent és incessant durant 
tota la jornada. A partir de les 9h del matí, 
comptarem amb la vista dels col·legis contestans 
a qui els donem xocolate i xurros i bunyols per 
a que prenguen força i puguen visitar amb la 
panxa plena tots els Nanos, que de segur que 
tenen moltes coses a dir-nos, crítiques, lloances, 
desitjos...i nosaltres com a Ajuntament agafem 
el guant per a intentar millorar allò que ens 
demanen els Nanos, ells són la veu dels veïns i 
veïnes de Cocentaina.

També al Centre de Respir i als col·legis hi 
ha Nanos, aquestos són excepcionals, però 
si la gent ha fet Nanos, ens agradaria que els 
dugueren als carrers del Raval contestà perquè 
este és el seu lloc.

Ja de vesprada, a partir de les 19h tindrem 
l'acte de cloenda amb les danses del grup del 
Convent i de Cocentaina, les muixerangues 
del grup Penyeta Blanca i la colla de dolçaines 
i tabals Mal Passet. Finalitzarem un nou dia 
dels Nanos on esperem que la gent ens visite, 
venen molts coles  i visitants de fora!! Si bé 
aquesta tradició està reflectida en molts mitjans 
de comunicació, vull fer una crida al poble, als 
contestans i contestanes per a que no deixen 
passar l’oportunitat de passejar-se per la part alta 
del Raval contestà i ser partícip de la festa dels 
Nanos. Us esperem a tots i totes!!!

-Gràcies, Marcela, tancarem març i encetarem 
abril

-I abril també ve ple de festa i tradició: la 
Setmana Santa amb el Diumenge de Rams, 
les processons i la representació de la Passió 
pels carrers de Cocentaina i com no, les festes 
patronals de la Mare de Déu del Miracle. I de nou 
i com sempre, ahí estarem, fent costat a totes 
aquestes festes que com et deia al principi, ens 
fan ser únics.
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La filà Creauts presenta l’heràldica de la capitania
Redacció

El dissabte 8 de febrer, just mig any de les festes 
de Moros i Cristians de 2025, la filà Creuats 
va presentar l’heràldica de la capitania.

Amb un aforament al límit, el saló d’actes del 
Patronat va ser testimoni de l’estima que el món 
fester li té a German Palací Miñana, capità 2025 
i a tota la seua família.

Presentat pel periodista contestà David 
Javaloyes, l’acte va servir per a encetar aquest 
any de capitania. Els Creauts van començar el 
seu periple fester allà en 1953, en 2028 celebraran 
els 75 anys de participació en la festa contestana i 
precisament, la filà va ser fundada en el Patronat. 

Toni Domínguez ha sigut el dissenyador de 
l’heràldica que a partir d’ara identifica al capità 
cristià de Cocentaina. L’heràldica  està formada 
per quatre elements fonamentals que formen 
part de la vida del capità i de la filà creuats: Al 
fons i formant la base, apareix l’escut protector 
en forma d’ametlla i compost amb una textura 
d’escames que simbolitza la família a la que 
pertany German, “els pardalets”. El detall dels 
reblons que l’envolten són els mateixos que 

porten al casc els creuats. Com a detall trobem 
una torre-castell que recorda al poble al que 
pertanyen. El segon símbol, l’àguila bicèfala amb 
les ales desplegades, representa la grandiositat 
del mateix capità i la seua filà. Davant la mateixa 
àguila, trobem el tercer símbol a tall d’escut i en 
forma de cor metàl·lic, representat així el lloc i 
l’entitat on es va fundar la filà: El Patronat Sagrat 
Cor de Jesús. Al centre del cor trobem gravat el 
quart símbol, l’emblema que caracteritza a la 
filà Creuats: la creu de Santiago. La tipografia 
utilitzada amb serifes de caràcter medieval, amb 
el color ocre vellut fa menció del càrrec ostentat, 
la filà i l’any. 

Un gran treball que acompanyarà a German i 
a tota la seua família en aquest any de capitania. 
La jornada va acabar amb un bon dinar a la filà 
i com no, amb xaranga inclosa.
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Paco Insa, el referent del teatre contestà
Redacció. Fotos: Paco Semprere

La Mostra de Teatre 
este any ha complit 
25 edicions i sens 

dubte, l’ànima i motor 
del bon funcionament de 
la Mostra ha recaigut en 
aquell teloteatrer que va 
creure que Cocentaina 
necessitava ser escenari 
del bon teatre amateur, 
una persona que s’ha 
desviscut pel teatre, que 
ha posat passió i estima 
i  que ha aconseguit 
convertir Cocentaina, 
en un referent del teatre 
amateur. Ell és Paco Insa.

Just abans de començar l’última representació 
de la vint-i-cinquena Mostra a carrac del grup 
amfitrió, tots els que han sigut actors i actrius 
de Teló Teatre van voler pujar a l’escenari i 
de sobte,quan es va obrir el teló, allí estaven 
tots. Començava així el moment més emotiu 
de la nit i és que el món del teatre amateur 
contestà li retia homenatge a Paco Insa, no a tall 
d’acomiadament, ni molt menys perquè Paco 
sempre serà part i essència viva del teatre, sinó 
com a mostra d’afecte i gratitud per aquestos 
anys de la Mostra, per la seua saviesa a l’hora de 
dirigir i formar als actors i actrius de Cocentaina i 
sobretot, per saber contagiar-nos i fer-nos vibrar 
amb cada representació.

Des d’aquestes pàgines de la revista El 
Comtat i de la mà de la directiva de Teló Teatre, 
presidida per Saúl Santonja, ens sumem a eixe 
bonic reconeixement i compartim les paraules, 
nascudes del cor, que li va dirigir tal volta una 
de les actrius que més el coneix: la seva neboda 
Mariola Reig Insa.

“Paco ha estat un creador d'històries, un mestre 
d'emocions i, sobretot, un esperit indomable que 
ha convertit Teló Teatre en un referent cultural 
i humà, amb més de 50 muntatges entre obres 
de teatre, tants drames com comèdies, mostres 

de teatre, muntatges poètics, cursets d'iniciació 
al teatre i teatre en valencià a les escoles, grup 
juvenil, participació en setmanes culturals i en 
dies mundials del teatre, cavalcada de reis i altres 
col·laboracions.

La vida teatral de Paco Insa, arranca allà 
per l’any 1967, amb una colla d'amics, tots 
ells membres del Club Cultural i Recreatiu de 
Cocentaina, van iniciar l'aventura de formar un 
grup de teatre, amb el que es va estrenar” La 
barca sin pescador”, d’Alejandro Casona, sota 
la direcció de Federico Ferrando, ací, Paco fou 
actor. El seu primer muntatge com a director 
va ser amb la companyia anomenada Nova 
Generació l'any 1969, dirigint “La dama de l’ 
Alba” de Alejandro Casona. Als 70 marxaria cap 
a Barcelona i el 1981 tornaria a col·laborar en 
el grup anomenat Catarsis, des de la distància 
com a assessor artístic. El 1989, torna Paco de 
Barcelona i es fa càrrec, de nou, de la direcció del 
grup… que, per qüestions burocràtiques passa a 
nomenar-se TELÓ TEATRE, encentat-se així una 
altra etapa.

Paco no sols ha il·luminat els escenaris, sinó 
també les vides de tots els que hem tingut la sort 
de treballar i aprendre amb ell, si… amb tu. La teua 
visió del teatre va més enllà de la representació: 
és compromís, és poesia, és veritat. Sota la 
teua direcció, Teló Teatre ha travessat dècades 
d’èxits, amb muntatges que ens han emocionat… 
ens han fet riure i plorar. Has donat veu a grans 
dramaturgs, des de Lorca, Casona a Molière, i 
també autors valencians i contemporanis. Però la 
teua vida no es mesura en obres dirigides, sinó en 
vides tocades per la teua màgia. Tants projectes 
creats que han sembrat la llavor del teatre en el 
cor de centenars de xiquets i xiquetes, jóvens i 
no tan jóvens, ensenyant-los que l'escena és un 
espill de la vida. Paco, ets rigor i exigència, ho puc 
preguntar a tots els meus companys, que els tinc 
ací prop… quins bonegons i quantes anècdotes 
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viscudes als assajos… xiquets l’obra ja està ací… 
El llibreto fora! Feu el favor d'alçar i projectar la 
veu, que no vos sentiran ni en les butaques de 
la primera fila… Ens deies… Però també ens has 
contagiat il·lusió i una gran estima pel teatre. 
Qui et coneix sap que el teatre no és només un 
hobby per a tu, sinó una forma de viure. Cada 
vers recitat, cada escena assajada, cada teló 
que alçava, cada sò que ha sonat, duia la teua 
empremta. En nom de tot Teló Teatre i de tota 
la gent que t’estima, familiars, amics i públic. 
Gràcies, Paco! Per fer-nos sentir tant i tan bonic!!!”

Paraules que arribaren al cor de Paco Insa i 
aconseguiren que es quedara mut, sorprés i sols 
puguera dir “gràcies”.

La directiva li va imposar un pin commemoratiu, 
perquè Teló Teatre i la Mostra són Paco Insa i 
Paco Insa és el teatre i la Mostra.

Les emocions ompliren el Teular i aquest 
reconegut i necessari homenatge a Paco Insa 
posa en valor la destresa d’un amant de l’art de 
Thalia, un jove somniador i vertader artífex de 
l’escena, un apassionat del teatre en tots els seus 
vessants, però sobretot, posa de relleu el cor bó, 
professional i senzill d’aquell home de mirada 
blava intensa que ha sabut captivar Cocentaina 
i la comarca en el món del teatre. Com et deien 
els teus teloteatrers, gràcies, Paco per tant, per 
tot el que has compartit amb el públic, per tots 
els programes que cada vesprada de dilluns 
ens regales a ràdio Cocentaina i sobretot, per 
ser història viva del teatre contestà. Enhorabona 
Paco per aquest merescut reconeixement!!
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Concert: Músics veterans del Comtat i comarques 
Joan Jover i Domínguez

El passat 1 de febrer, l’Agrupació Musical de 
Músics Veterans del Comtat i Comarques, 
realitzaren un extraordinari concert al 

Centre Cultural El Teular, un concert que va 
comptar amb la suport de les regidories de 
Cultura i de Serveis Socials del nostre Ajuntament, 
als quals aquesta agrupació musical els dona les 
més expressives gràcies. Igualment, cal agrair 
la col·laboració de Ràdio Cocentaina la veu del 
Comtat.

Aquest grup de músics veterans continuen 
portant la música dins del cor, assajant totes 
les setmanes amb la mateixa il·lusió de sempre, 
com si el temps no haguera passat. La seua 
afició i estima per la música els ha portat a 
muntar aquesta agrupació musical, agrupació 
que va consolidant-se amb la nova incorporació 
de nous músics, contagiats per la gran il·lusió i 
entusiasme dels seus companys; tots ells sota 
la direcció, mestria i bon fer del director, Andrés 
Guerrero Mañas, oferiren un magnífic concert, 
que va fer que tot el públic present, s’ho passara 
d’allò més bé.

El concert va constar de dues parts, amb una 
programació força atractiva, interpretaren, en 
primer lloc, el pasdoble “Tinet”, escrit en 2005 
i que el seu autor nascut a Bocairent en 1954, 
Juan Calatayud Castelló, va dedicar al seu fill. 
Seguida d'una peça molt popular, “Cerezo Rosa”, 
compost pel músic i pianista d’origen italià, 
nascut a Barcelona, Louis Guglíelmi, (1916-1971) 
peça que van popularitzar les grans orquestres 
de l’època. Va continuar el concert amb una obra 
molt emotiva, “Asong for Japan”, escrita pel músic 
i trombonista belga, Steven Verhelst, peça que 
ens recorda el dolor que va causar el terratrèmol 
i tsunami, ocorregut al Japó l’any 2011. Per tancar 
la primera part, interpretaren la marxa mora, “On 
naix el Clariano”, escrita per un altre bocairentí, 
Antonio Calatayud Vañó.

Encetaren la segona part amb el pasdoble 
“Joan Jover”, escrit per Vicente Cortés Fernández, 
Vicent l’albarder, és de sobra conegut per les 
seues composicions musicals, a més de ser 
un virtuós i apassionat del clarinet, el qual, 
per motius de salut, no va poder estar en 

companyia dels seus companys, com a ell li 
haguera agradat. Vicent va ser un dels fundadors 
d’aquesta agrupació musical, la qual cosa l’ompli 
de satisfacció, veure com aquell embrió que ell va 
crear amb molta il·lusió i estima, hui és tota una 
realitat, Joan Jover, força emocionat va donar 
les gràcies a tots els músics i al capdavant el 
seu director, per haver-hi inclòs el seu pasdoble 
en el concert.

Avançant amb el concert, interpretaren del 
músic nord-americà, Frank White Meacham, una 
popular marxa militar, amb una mescla de temes 
originals americans, “American Patrol”. Al qual li 
va seguir una selecció de l’obra, “En un mercado 
persa”, peça exòtica que evoca l’ambient d’un 
mercat oriental, escrita en 1920 pel compositor 
britànic, Albert Ketelbey. Finalitzant el programa 
amb el preludi de la popular sarsuela, “El tambor 
de granaderos”, del compositor de Villena, 
Ruperto Chapí, (1851-1909), obra estrenada en 
el teatre Eslava de Madrid en 1894.

En atenció a tot el públic present a la sala, i als 
seus calorosos aplaudiments interpretaren la 
marxa mora, “Guardia Jalifiana”, de José Pérez 
Vilaplana, composta en 1952 i dedicada a la filà, 
els Sahorins, obra que ens va fer recordar la 
personalitat musical del mestre.

Felicitar i donar l’enhorabona a aquesta 
agrupació musical de músics amb solera, sota el 
comandament del seu director, Andrés Guerrero, 
per aquest extraordinari concert que ens van 
oferir. Encoratjar-los a continuar interpretant 
música, eixa música que porten a la sang; 
emplaçant-los per a una altra actuació, per a 
poder gaudir i compartir la seua música.
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Presentació Associació Cultural Canonge Soler 
Cardona
NP Associació Cultural

La sala d'actes del Patronat Sagrat Cor de 
Jesús de Cocentaina va acollir dissabte 
passat 15 de febrer la presentació oficial 

de l'Associació Cultural Canonge Soler Cardona, 
entitat constituïda en la capital del Comtat per 
a preparar la celebració del I Centenari del 
naixement del Canonge En José Soler Cardona. 
Aquesta efemèride tindrà lloc en 2026 i des de 
l'esmentada associació han previst una sèrie 
d'activitats de caràcter religiós, cultural i divulgatiu 
que es desenvoluparan durant pràcticament els 
dotze mesos del pròxim any.

En l'acte es va mostrar el logotip que il·lustrarà 
la commemoració, creat per la contestana Marta 
Cortés i Morant, i també es van donar a conéixer 
els objectius i fins de l'Associació presidida 

per Joaquín 
Palací Soler. 
A l  c o s t a t 
d'ell, formen 
par t  de la 
m a t e i x a 
M o s s é n 
Ramón Micó 
C o l o m e r 
c o m  a 
A s s e s s o r 
R e l i g i ó s 
i  M o i s é s 
Gil  i  Igual , 
Catedrà t ic 
d'Universitat 
i Doctor en 
Belles Arts 
per la UPV 
que exerceix 

la funció d'Assessor Artístic. Tots dos van 
intervenir en la presentació destacant la faceta 
artística i pastoral del Canonge En José Soler 
Cardona, figura rellevant a la Cocentaina del 
segle XX que va deixar una important empremta 
en el terreny cultural o religiós; però també en 
l'àmbit social, l'esport o les Festes de Moros i 
Cristians; entre d’altres. La mateixa Associació la 
integren també Josep Albert Cortés (Comissari 
d'Exposicions), Hipòlit Borràs (Assessor Temes 
Festers), Quique Soler (Secretari), Rafa Ferri 
(Tresorer) i Gabriel Pascual Borràs (Responsable 
de Comunicació).

A l’esmentada presentació va acudir bona 
part de la família d'En José Soler Cardona, però 
també van estar presents representants del món 
de la Festa, la cultura, mitjans de comunicació, 
la comunitat cristiana contestana o associacions 
locals i de la província. La representació 

institucional la va encapçalar l'Ajuntament de 
Cocentaina amb l'alcalde de la població, Jordi 
Pla, al capdavant “amb l'acte de hui donem el tret 
d'eixida a moltes activitats que estan per vindre i 
que s'aniran succeint a partir ja d'enguany, però 
especialment en 2026 que és quan es compleix 
el I Centenari del naixement del Canonge Soler. 
El principal objectiu de l'Associació, i d'aquesta 
commemoració, és recordar la seua figura; però 
també reivindicar el llegat tan important que va 
deixar en nombrosos àmbits tant de Cocentaina 
com de tota la província. S'ha plantejat la 
celebració d'un Centenari que serà itinerant per 
totes les localitats i ciutats en les quals En José 
Soler Cardona va estar present”, va manifestar 
Joaquín Palací, el president de l'Associació, en 
aquest acte.

2026, l'any de la commemoració
Cal recordar que, serà el 19 de gener de 2026 

quan es complisquen cent anys del naixement de 
Don José Soler Cardona, sacerdot, Canonge del 
Cabildo Catedralici d'Oriola-Alacant, plenament 
bolcat en la seua tasca pastoral i amb una 
brillant trajectòria en el terreny artístic, sobretot 
en la Comunitat Valenciana i, molt especialment, 
a la província d'Alacant on trobem bona part 
de la seua obra a punts com Elx, Biar, Alacant, 
Oriola o la mateixa Cocentaina. Una persona 
compromesa amb el poble que el va veure 
nàixer, entregada al màxim en la difusió de la Fe 
i en l'expressió popular d'aquesta, compromís 
que va estendre a les poblacions en les quals 
va exercir el seu ministeri pastoral, així com a 
les diverses institucions culturals de caràcter 
local, provincial, autonòmic i nacional en les 
quals va participar de manera activa, resultant 
rellevant la seua important aportació a festivitats 
tan destacades com els Moros i Cristians, la 
Romeria de la Santa Faç o el Misteri d’Elx; entre 
moltes altres. Sens dubte una figura clau per a 
entendre el segle XX a la nostra província, el llegat 
de la qual perviu, mereixedor de la seua posada 
en valor, difusió, protecció i salvaguarda futura 
aprofitant una efemèride tan destacada com 
aquest I Centenari del seu naixement.
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Un Concert emotiu de Santa Cecilia: Renovació, 
Nous Membres i Un Futur Prometedor per a la 
Unió Musical Contestana
Unió Musical Contestana

El concert en honor a Santa Cecilia no sols va 
servir com un homenatge a la música, sinó 
també com un reflex dels positius canvis 

viscuts per la Unió Musical Contestana durant 
l'últim trimestre de 2024. Aquest període ha sigut 
especialment significatiu per a l'entitat, amb 
l'arribada de nous aires en la seua organització, 
tant en la seua nova junta directiva presidida per 
José Antonio Moltó com en la incorporació de 
Juan Carlos Sempere Bomboí com a director 
de la banda.

El canvi en la junta directiva ha suposat una 
revitalització dels projectes i objectius de la Unió 
Musical Contestana. Amb una renovada visió 
de futur, han apostat per noves iniciatives que 
estan donant fruits, impulsant el compromís de 
l'entitat tant amb els seus músics com amb la 
comunitat. Aquest impuls ha permès reforçar 
la cohesió interna i continuar ampliant l'oferta 
cultural de la banda.

Per part seua, l'arribada del nou director, Juan 
Carlos Sempere Bomboí, ha portat un aire fresc 
i ple d'energia. La banda ha experimentat una 
renovació tant en el seu repertori com en la 
seua tècnica, amb un enfocament renovat i 
la incorporació de noves idees que han sigut 
rebudes de forma molt positiva. L'elecció d'obres 
de gran envergadura i complexitat, com "The 
Divine Comedy", ha permés a la banda afrontar 

reptes musicals d'alt nivell, consolidant-se com 
una agrupació cada vegada més madura i 
preparada.

Aquest últim trimestre ha sigut testimoni d'un 
creixement palpable, on els músics de la Unió 
Musical Contestana han mostrat una gran 
adaptació als nous canvis. La transició entre 
directors ha sigut exemplar, i tant la banda com 
la comunitat musical han rebut amb optimisme 
este nou capítol en la història de la banda. 
Sens dubte, el futur de la Unió es perfila molt 
prometedor, amb una junta compromesa i un 
director que està guiant a la banda amb una visió 
clara i un profund amor per la música.

Fent menció a l’últim concert, el concert en 
honor a Santa Cecilia organitzat per la Unió 
Musical Contestana, va ser un esdeveniment ple 
d'emocions i moments memorables. La primera 
part va estar a càrrec de la Banda Jove de l’entitat 
sota la direcció de Josep Ferrándiz Castelló, 
qui va presentar un programa variat i de gran 
qualitat. Es va iniciar amb el pasdoble "Aitana", 
de Tomàs Olcina Ribes, una obra vibrant i festiva 
que va donar el to a la vetlada. A continuació, van 
interpretar "A Percy Grainger Portrait", una peça 
de Percy Aldridge Grainger que va destacar per 
la seua complexitat i riquesa sonora, mostrant la 
maduresa musical dels joves músics. En tercer 
lloc, es va presentar "A Little Tango Music", 
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d'Adam Gorb, una obra amb un 
sabor llatí que va aportar frescor i 
energia. Per a tancar la primera part, 
van interpretar "1903", un pasdoble 
d'Enrique Alborch Tarrasó que va 
deixar una gran impressió per la 
seua elegància i contundència.

La segona part del concert va 
estar carregada d'emotivitat. Va 
començar amb la nova incorporació 
dels músics que comencen a 
formar part de la banda, que 
són: María Simarro Sélles, Paula 
Rodríguez Pérez i Marta Moltó 
García totes elles perteneixent a la 
familia de les flautes.  Per part de 
la percussió altres cinc membres 
nous: Marc Oltra Tomás, Roman 
Moratal Sanchis, Pablo Jorda Torró, 
Mauro Colomina López i Andreu Valor Galdón. I 
per últim per part dels clarinets: Tiago Raigal Ríos. 
A més, es va fer un reconeixement a diferents 
membres de la banda ja que complien 25 anys 
en l'entitat. Aquests són: Carlos Sellés Richart, 
Paloma Botella Faus, Begoña Sancho Rodríguez, 
Laura Pérez Navarro i Germán Agulló Albors. 
Posteriorment va seguir el concert amb el comiat 
del director Ferran Sanchis Gandia, qui va ser 
aplaudit per la seua llarga trajectòria amb la 
banda i va tindre unes bones paraules a l’auditori 
cap al públic i músics assistents. En la seua 
última actuació com a director, la Unió Musical 
Contestana va interpretar "Lo Cant del Valencià", 
de Pedro Sosa, una peça que va ressonar amb 
força en els cors del públic, evocant l'esperit 
de la terra valenciana, dedicat a totes aquelles 
víctimes causades per l’enutjosa DANA.

El moment més especial d'aquesta segona 
part va ser la interpretació de "The Wind in the 
Willows", de Johan de Meij. Aquesta obra va ser 
triada per Ferran Sanchis perquè representava la 
seua primera obra dirigida en la banda, un emotiu 
homenatge al seu llegat personal i musical dins 
de la Unió. La peça, plena de matisos i textures 
musicals, va ser executada amb gran precisió, 
la qual cosa la va fer encara més significativa.

Finalment, es va donar la benvinguda al nou 
director de la banda, Juan Carlos Sempere 
Bomboí, qui va prendre les regnes amb gran 
entusiasme. Per al seu primer concert al 

capdavant de l'entitat, Bomboí va triar "The 
Divine Comedy", de Robert W. Smith, una obra 
grandiosa i èpica que va marcar l'inici d'una nova 
etapa per a la banda. El concert va culminar amb 
"Un Nadal d'argent", una peça festiva i càlida, un 
arranjament del músic i membre de la banda 
Felipe Galera Mullor, que recopilava diverses 
nadales tradicionals dedicada als músics 
reconeguts pel seu 25é aniversári, posant un 
fermall perfecte a una vetlada plena d'emocions 
i significats.

Després del concert els músics, familiars i 
amics de la Unió Musical Contestana van poder 
gaudir del sopar de Germanor en la qual es va 
rebre homenatge als músics que van complir el 
seu 25é aniversari en l'entitat, i al director, Ferran 
Sanchis pel seu acomiadament. Tots ells van 
tindre paraules d'agraïment als assistents per 
l'homenatge rebut. Els actes de la Unió Musical 
Contestana l'any 2024 van finalitzar amb l’audició 
de Nadal dels alumnes de l'Escola de Música.

En resum, el concert en honor a Santa Cecilia 
no sols va celebrar la música, sinó també el 
pas d'una etapa a una altra en la Unió Musical 
Contestana, amb un programa variat, de qualitat 
i profundament emotiu. Va ser una nit que 
quedarà gravada en la memòria de tots els 
presents, tant pel comiat d'un gran director com 
per la benvinguda a un nou, els qui continuaran 
elevant la tradició i el bon fer musical d'aquesta 
institució.
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Tots els dies són 8 de Març

Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

Amb motiu del Dia de la Dona, el Fòrum junt amb el Col·lectiu 8M projecten el documental 
‘Flors sota el gel’, emmarcat dins dels actes reivindicatius d’aquesta celebració

El mes de març acomiada l’hivern i dona la 
benvinguda a la revolució de la vegetació, 
al seu renaixement replet de colors. El mes 

de març és també, com no, un mes reivindicatiu 
que es vesteix de morat per tal de visibilitzar 
una lluita que ha d’estar present els 365 dies de 
l’any; el 8 de Març té nom propi. La lluita per la 
igualtat entre homes i dones, per l’erradicació 
de la violència masclista i, en definitiva, per 
un món molt més feminista és una tasca que 
s’ha d’abordar com a societat. Per aquest 
motiu, des del Fòrum per la Memòria Històrica i 
Democràtica a Cocentaina, junt amb el Col·lectiu 
8 de Març, projectaran, el 3 d’abril, el documental 
‘Flors sota el gel’, una obra audiovisual de Marco 
Potyomkin que conforma una història composta 
per testimoniatges de dones, alguns ocorreguts a 
Alacant, que per primera vegada es decideixen a 
parlar de la repressió patida sota el franquisme.

Tanmateix, el Fòrum també continua amb 
altres activitats, com la presentació del llibre ‘El 
magisterio fusilado. La última lección del maestro 
republicano’, coordinat per Wilson Ferrús, el 
passat 27 de febrer. En aquest mes passat, 
l’entitat memorialista també va celebrar la seua 
assemblea ordinària, on es va fer balanç d’un 
actiu any 2024 i es van presentar les activitats 
programades per als pròxims mesos, entre les 
quals es troba la celebració de les IV jornades 
de memòria democràtica. Així doncs, de cara a 
l’agenda més pròxima cal destacar la segona 
edició del Cicle de Cinema de la Transició, 
cada diumenge del 16 de març fins al 6 d’abril. 
Aquestes jornades que tenen lloc junt amb la 

col·laboració del Club d'Amigues i Amics de 
la Unesco d’Alcoi posen el focus en el període 
més recent de la dictadura franquista i l’entrada 
del país en democràcia a través de pel·lícules i 
documentals, els quals arrepleguen amb cura 
moments concrets d’aquells fets que encara 
moltes persones podran recordar.

A més a més, cal fer esment de l’obertura del 
termini de presentació del I Concurs de Memòria 
Històrica de l’Alcoià i el Comtat ‘No Oblidem’. 
Els guardons de la Mancomunitat de l’Alcoià i el 
Comtat junt amb el Fòrum compten amb quatre 
dotacions econòmiques i dues categories. Per 
una banda, el Premi Francesc Jover abasta tots 
els treballs d’àmbit escrit, com ara assajos o 
obra literària, mentre que el Premi Les Rapades 
atorgarà el guardó als projectes audiovisuals 
i obres plàstiques. Així mateix, també hi haurà 
dues modalitats en cadascun d’ells: Secundària-
Batxillerat i públic en general. L’objectiu és 
visibilitzar el període històric que comprén entre 
la dictadura de Primo de Rivera i fins al final de 
la Transició, inclosa aquesta.

A més, el Fòrum també dona suport a altres 
causes amb la participació en mobilitzacions 
com les dels afectats per la Dana, el genocidi del 
poble palestí o la reivindicació del valencià en el 
sistema educatiu.

Lloc web de societat i Memorialista.
h t t p s : / / s i t e s . g o o g l e . c o m / v i e w /

frummhidcocentaina/
h t t p s : / / w w w . f a c e b o o k . c o m / p r o f i l e .

php?id=100063524680380
youtube.com/

forumperlamemoriahistorica2669
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«Castigar a los rojos» (1)
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

Quan un règim s’aparta de l’estat de dret i 
de les lleis internacionals humanitàries, 
ha de fer-se les seves pròpies lleis penals 

per castigar les regles de joc que imposa a la 
ciutadania. És el que va fer el franquisme desprès 
d’aniquilar la Segona República i imposar un 
règim militar. En acabar la guerra (1936-1939), 
Espanya es va quedar com diria un castís, amb 
una mà davant i l’altra darrere. Va  desaparéixer 
l’estructura d’Estat democràtic que s’havia 
iniciat el 1931. Una democràcia que havia sigut 
aconseguida en eleccions convocades per 
canviar la dictadura militar de Primo de Rivera 
per un Estat de Dret mitjançant les urnes. L’únic 
camí democràtic; no n’hi ha altre. 

Durant la tercera dècada del segle, XX la nostra 
societat demanava a crits deixar l’endarreriment 
en que estava ficada. Era el període dit d’entre 
guerres, quant els partits polítics clàssics 
d’aleshores i la monarquia borbònica havien 
quedat sense idees per fer front al repte del nou 
segle. Època on va haver-hi com a resposta, 
la formació i creixement d’un moviment obrer 
combatiu. Justament el temps on  també 
hi havia un sector de la societat burgesa 
d’intel·lectuals il·lustrats que proposaven un camí 
clau per construir una nova societat moderna 
i progressista que millorava les condicions de 
vida.  

Iniciada la dècada dels 30, tothom estava 
cansat de la dictadura i, encara que sense 
ganes, el règim monàrquic tingué que convocar 
eleccions. Unes eleccions plebiscitàries que 
amb gran sorpresa dels monàrquics, guanyaren 
els republicans. Descontents de la derrota els 
poders fàctics, iniciaren un pla per enderrocar 
la República que acabà amb un colp d’estat de 
caràcter feixista.

He volgut fer aquesta esquemàtica introducció 
per entrar directament al tema de hui: com és 
va dissenyar la repressió franquista i qui fou 
l’autor. Ho faré segons el llibre «Castigar a los 
rojos», de tres historiadors especialistes en el 
tema: Francisco Espinosa, Guillermo Portilla i 
Angel Viñas. Podeu veure la presentació del llibre 
pels tres autors amb tota classe de detalls amb 
el següent enllaç https://www.youtube.com/
watch?v=SGjOmGeY8_s.  

El nom de l’inventor del pla repressiu fou Felipe 
Acedo Colunga. Un pla integral que tenia previst 
tornar a una monarquia autoritària d’influència 
feixista. Però, al mateix temps, també extirpar de 
la societat qualsevol altra aventura democràtica. 

Acedo Colunga va començar la seva missió 
com a fiscal militar de l’exercit d’ocupació el 
mateix estiu de 1936. Els tres anys de guerra li  
serviren d’experiència exercint de botxí a tots 

els llocs que ocupava l’exercit franquista. Obvià 
totes i cada una les lleis penals de l’Estat de Dret 
republicà. Una experiència que va continuar als 
tribunals militars a partir de 1939. La repressió 
va estar bassada amb tres elements bàsics de 
caràcter físic, moral i econòmic. Un estil jurídic 
que prescindia de qualsevol dret internacional 
per castigar a militars, sindicalistes i polítics 
republicans i maçons. 

La base principal d’aquest disseny fou saltar-se 
el dret penal retroactiu que és intocable. Això fou 
una vulneració directa als drets internacionals. És 
a dir, tractar com a delicte el compliment de les 
lleis que s’havia donat la República. O, el que és 
el mateix, Franco condemnava als republicans 
per haver-se afiliat a un partit, a un sindicat o 
a qualsevol altra idea que no fos Falange. Per 
suposat també a la maçoneria. Això vol dir que 
condemnava no solament pel que havien fet, 
també pel que pensaven. Els primers depurats i 
castigats foren els mestres d’escola i membres de 
la Institució Lliure d’Ensenyança que consideraven 
lliurepensadors. Aquells que eren en aquell 
moment, l’elit de la intel·lectualitat espanyola.   

Va ser una espècie de fer randa penal legislativa 
sense boixos, exclusivament per castigar rojos. 
Potser no es va entendre en aquell moment 
tant gran aberració i cinisme, perquè Europa 
tenia el cervell hipotecat sense veure gens clar 
el dragó de tres caps: Hitler, Mussolini i Franco. 
És a dir, assassinar, torturar, empresonar i 
traumatitzar tota una generació, acusant-la de 
delictes comesos per ells mateix. Han hagut de 
passar quasi noranta anys perquè ens ho afirmen 
rotundament ara.

Com finalment aquesta revista quedarà 
digitalitzada, podeu consultar l’enllaç que adjunte 
més amunt. Segur que trobareu tota classe de 
detalls concrets. La veritat no pot ni deu amagar-se.
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Què hem fet?
Isabel Sancho. ADL

Celebrem el dia de l'arbre
Durant el mes de febrer s'ha desenvolupament 

el programa de sensibilització "apadrina un 
arbre" i celebració del dia de l'arbre, amb la 
implicació dels tres col·legis; CEIP Real Blanc, 
CEIP Bosco i Col·legi San Francisco de Asis. 
Hem comptat amb la col·laboració de Sergio, 
Tècnic del Paisage Protegit del Serpis que ha 
guiat el taller i la preparació de la terra, la torba 
i la plantació dels arbres i l'ajuda de la brigada 
de jardins de l'Ajuntament, que han preparat 
els forats i la terra per a la plantació. Per part 
de l'alumnat s'han mostrat molt satisfets de 
participar en esta activitat i d'apadrinar un arbre, 
manifestant la seua intenció de regar-lo i cuidar-
lo perquè les aus facen els seus nius. Alumnes de l'IES PARE ARQUES visiten 

els horts urbans ecològics l’Alcavonet
Al febrer hem coordinat una activitat de manera 

conjunta amb alumnes d'IES Pare Arques, sota 
el lema «perquè és guay viure a Cocentaina», 
s'ha donat a conéixer la identitat del municipi, 
identificant la realitat rural i la urbana,  descobrin 
la Cocentaina agrícola i la industrial.

S'ha realitzat una eixida, que després de 
recórrer pels carrers de Fraga, veure l'església  
i safareig, així com conéixer a part del veïnat, 
ens ha permés anar caminant fins a la parcel·la 
que disposa l'Ajuntament com a Hort ecològic 
en la partida Alcavonet. Ací, a través de les 
explicacions d'Enrique Brotons, coordinador 
del projecte horts urbans, s'ha pogut veure i 
apreciar l'activitat agrícola, la importància de 
l'aigua i la xarxa de regs i séquies, així com 
identificar els productes de temporada i la seua 
manera de cultivar. L'alumnat ha mostrat molt 
d'interés per esta experiència i ha suposat un 
nou aprenentatge fora de les aules coneixent la 
realitat pròxima.
Què farem?
Durant el mes de març, un gest destinat a 

afavorir l'eficiència energètica: el 22 de març 
celebrarem l'Hora del Planeta. En aquesta 
campanya de repercussió mundial, ens sumarem 
a apagar una hora els llums dels edificis i dels 
llocs més emblemàtics del municipi 

Un símbol amb el qual volem recordar que 
la naturalesa és el sistema de suport vital del 
planeta, que ens brinda tot el que necessitem, 
des de l'aire que respirem fins a l'aigua que 
bevem i els aliments que mengem i que hem 
de defensar-la ara per a salvaguardar la salut 
del nostre planeta i, al seu torn, la nostra pròpia 
salut i benestar. 

# canviclimàtic: “Tota acció compta per 
menuda que siga”

Ceip Bosco

Ceip Real Blanc

Col·legi Sant Francesc d’Assís
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Ens pots trobar en:

LA PÁGINA de la Casa de la Joventut

Corresponsals Juvenils 2025
Saps que és un/a Corresponsal Juvenil?

És un/a jove que de forma voluntària col·labora 
amb el seu Centre d'Informació i Animació 
Juvenil difonent informació i participant amb 
la seua elaboració. També, entre d'altres més 
coses, participa en les decisions a l'hora de 
programar les activitats per a la joventut.

I com ho fa?

Principalment, informant els seus companys 
del centre educatiu i a les amistats de tot allò 
que els pot interessar.

D'on obté la informació? 

A la Casa de la Joventut vos facilitarem gran 
part de la informació, però també creareu la 
vostra pròpia amb tot allò que vos interesse.

I que més farem? 

Tindreu una veu important a l'hora de programar 
les nostres activitats, arreplegareu les idees i 
suggeriments dels vostres amics per a, al costat 
de la Casa de la Joventut, fer-les realitat al nostre 
poble, fareu trobades amb joves corresponsals 
d'altres localitats...

Què necessite?

Cap cosa en especial, sols ganes de col·laborar i, això si, un poquet del teu temps lliure (t'assegurem 
que serà molt poc).

Com m'apunte?

Molt fàcil! Ens pots telefonar (965592795), enviar un whatsapp (699833855), contactar per mail 
(cocentainajove@cocentaina.org), per xarxes socials (@cocentaina), o simplement, vindre a la Casa 
de la Joventut i ens coneixem.

Et busquem! Ara tens l'oportunitat de decidir
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El Consell Escolar Municipal de Cocentaina diu 
NO a la Llei Rovira

NP Ajuntament de Cocentaina

El Consell Escolar Municipal (CEM) de 
Cocentaina, integrat pels centres educatius 
CEIP Real Blanc, CEIP Bosco, Col·legi 

Sant Francesc d’Assís, IES Pare Arques, FPA 
Beniassent, Escola Infantil Municipal Sant Hipòlit, 
i representants sindicals dels centres, AFA dels 
centres, representants d’alumnat i la regidora 
d’Educació, han aprovat per unanimitat sol·licitar 
a la Conselleria d’Educació, Cultura, Universitats 
i Ocupació la retirada de la Llei 1/2024, de 27 de 
juny, coneguda com a Llei Rovira, així com del 
projecte d’ordre associat a la seua aplicació.

Segons el Consell Escolar Municipal, la llei 
promou el conflicte lingüístic en lloc de garantir 
una educació plurilingüe equilibrada d’acord 
amb la LOE; no assegura la llibertat d’elecció 
real per part de les famílies i manca de garanties 
democràtiques en la consulta; deixa en situació 
de desprotecció l’alumnat i les famílies davant 
d’errades administratives o de participació; pot 
provocar segregació dins dels centres educatius i 
reduir significativament la presència del valencià 
al sistema educatiu; no atén les recomanacions 
de la comunitat científica sobre la importància 
d’un ús vehicular majoritari de la llengua 
minoritzada; compromet programes educatius 
fonamentals com la Xarxa Llibres i afecta la 
planificació pedagògica dels centres.

Així les coses, el Consell Escolar Municipal 
contestà insta la Conselleria d’Educació a retirar 
el projecte d’ordre i la Llei 1/2024, així com 
garantir accions positives en favor del valencià, 
d’acord amb el que estableix la legislació vigent; 
considerar les aportacions de la comunitat 
educativa i científica en matèria de plurilingüisme; 
i obrir un procés de diàleg real i efectiu amb tota 
la comunitat educativa per a trobar una solució 
que garantisca la qualitat i la igualtat educativa.

Segons Berta Iñíguez, regidora d’Educació, 

«la comunitat educativa de Cocentaina s’ha 
unit, i més enllà d’ideologies, ha defensat amb 
fermesa un dret tan bàsic com és el de garantir 
els drets educatius i pedagògics i l’ensenyament 
de la nostra llengua als centres educatius, i 
així ho ha demostrat aprovant per unanimitat 
sol·licitar la retirada de la Llei Rovira. Aquesta 
llei ha creat un conflicte lingüístic perquè situa 
el debat en la tria entre el valencià o el castellà 
en lloc de situar-lo en l’àmbit de la pedagogia; 
en cap moment atén les recomanacions de la 
comunitat científica; és segregadora i fomenta 
divisions innecessàries entre els estudiants, les 
famílies i la comunitat educativa; no garanteix 
la igualtat d’aprenentatge i domini de les dues 
llengües; nega l’accés a una llengua oficial del 
nostre territori; i tot i anomenar-se llei de llibertat, 
no es garanteix que la llengua sol·licitada en la 
consulta, siga l’opció escollida. Cal recordar que 
l’educació ha de ser un factor d’unió i cohesió 
social, no un element de polarització ni divisió. 
Han creat un conflicte on no hi havia, i que en 
ple segle XI hàgem d’estar votant pel tema de la 
llengua, és per fer-s’ho mirar... Per aquest motiu, 
l’equip de govern d’aquest Ajuntament defensarà 
aquesta decisió en el ple municipal presentant 
una moció i fent d’altaveu de la comunitat 
educativa enfront del govern de la Generalitat i 
la Conselleria d’Educació».

El Consell, amb el CEIP Real Blanc, el CEIP Bosco, el Col·legi Sant Francesc d’Assís, 
l’IES Pare Arques, la FPA Beniassent, l’Escola Infantil Municipal Sant Hipòlit, 
representants sindicals dels centres, AFA dels centres, representants d’alumnat i la 
regidora d’Educació, ha aprovat per unanimitat sol·licitar a la Conselleria d’Educació 
la retirada de la coneguda com a “Llei Rovira”.
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L’Ajuntament de Cocentaina aprova una moció 
en contra de la Llei Rovira
NP Ajuntament de Cocentaina

El ple municipal de l’Ajuntament de 
Cocentaina ha aprovat el dijous 20 
de febrer una moció en contra de la 

coneguda com a Llei Rovira de la Conselleria 
d'Educació. La moció ha estat presentada 
per Compromís i PSOE i ha sigut aprovada 
amb els 10 vots a favor d’aquesta partits i 
els 7 vots en contra de PP i Vox.
La moció expressa el rebuig a la nova 
normativa, la qual permetrà que les famílies 
trien la llengua base de l’ensenyament dels 
seus fills i filles sense tenir en compte criteris 
pedagògics ni la realitat sociolingüística 
del territori. Segons el text aprovat, aquesta 
mesura suposa un greu perill per a la 
presència del valencià a les aules i vulnera 
els drets lingüístics de l’alumnat.

Durant el debat, els grups impulsors de 
la moció han denunciat que el nou model 
fomenta la segregació escolar i posa en risc la 
normalització del valencià. A més a més, han 
criticat que la proposta de la Conselleria ignora 
les recomanacions dels experts en educació i 
lingüística, els quals defensen la necessitat d’una 
presència reforçada del valencià per garantir una 
competència equilibrada en les dues llengües 
oficials.

Amb l’aprovació de la moció, el ple municipal 
insta la Conselleria d’Educació a retirar el projecte 
d’ordre i a garantir que el model educatiu 
respecte els criteris pedagògics i la cohesió 
social. Així mateix, es reclama l’adopció d’accions 
positives en favor del valencià i l’obertura d’un 
procés de diàleg amb la comunitat educativa per 
consensuar un sistema plurilingüe que assegure 
la igualtat d’oportunitats per a tot l’alumnat.

PP i Vox han justificat el seu vot en contra 
argumentant que la nova regulació suposa 
un avanç en la llibertat de les famílies per triar 
l'educació dels seus fills. No obstant això, des 
de Compromís i PSOE han denunciat que, sota 
aquesta aparent llibertat, s’amaga un intent de 
reduir la presència del valencià i afavorir la seua 
substitució pel castellà.

L’aprovació d’aquesta moció se suma a les 

mostres de rebuig d’altres municipis i entitats 
socials, que han advertit sobre els efectes 
negatius d’aquest canvi normatiu i han reclamat 
al govern valencià una política lingüística que 
protegisca i fomente el valencià en l'àmbit 
educatiu.

Berta Iñíguez, regidora d’Educació, ha assegurat 
que «tant PP com Vox han quedat retractats 
amb els seus arguments. La nostra moció se 
centrava en motius pedagògics, mentre que 
ells només parlaven de «llibertat» i, fins i tot, 
«d’imposició». No tenien en compte ni la defensa 
de la nostra llengua ni els aspectes educatius 
de la llei. Una llei que promou la segregació i 
provoca un impacte negatiu sobre l’alumnat 
amb necessitats especials, a més de no tindre 
en compte els criteris pedagògics, anar en contra 
de tota la comunitat educativa de Cocentaina, 
que la va rebutjar per unanimitat; i posar en 
risc la normalització del valencià. De fet, per 
molt que se’ls òmpliga la boca de «llibertat», 
cal recordar a les famílies que participen en 
aquesta consulta, que no se’ls garanteix que la 
llengua que trien siga la que, finalment, cursen 
els seus fills. L’objectiu final d’aquesta llei no 
és altre que arraconar el valencià a poc a poc 
fins a fer-lo desaparéixer de les aules, motiu pel 
qual l’Ajuntament farà d’altaveu de la comunitat 
educativa i lluitarà perquè aquesta llei es retire». 
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Un Viatge pel Món sense Sortir de l’Aula
Els beneficis de la diversitat cultural

Ceip Bosco

La diversitat cultural és una de les riqueses 
més valuoses que podem trobar a les aules. 
En un món cada vegada més globalitzat, 

conviure amb companys i companyes de 
diferents països i cultures ens obri les portes a una 
realitat molt més àmplia i ens ajuda a créixer com 
a persones. No només aprenem noves paraules 
o costums, sinó que també desenvolupem 
valors essencials com el respecte, l’empatia i la 
convivència. A la nostra escola, hem apostat per 
convertir aquesta diversitat en una oportunitat 
d’aprenentatge enriquidora a través de diverses 
activitats i projectes interdisciplinaris.

Aquest any, el projecte de centre és "La volta al 
món", que s’organitza amb l’objectiu de treballar 
la diversitat cultural des de diferents perspectives. 
Cada nivell educatiu s’encarrega de conèixer a 
fons un continent, i l’alumnat prepara exposicions 
i murals  sobre les tradicions, la gastronomia i 
la història d’aquella regió. D’aquesta manera, 
mentre aprenen continguts curriculars, també 
descobreixen les diferències i similituds que 
compartim amb altres cultures. Aquest setembre 
varem inicar el curs pintan una guirnalda de 
banderes dels paisos d’origen de l’alumnat del 
centre. Això ens ha ajudat a crear un sentiment 
de pertinença des del primer dia, reforçant la 
idea que tots i totes formem part d’una mateixa 
comunitat.

Una de les activitats que més pes té al BOSCO 
és el taller gastronòmic, on l’alumnat pot tastar 
plats típics d’altres països. No només fomenta la 
curiositat per altres maneres de viure, sinó que 
també permet que l’alumnat compartisquen amb 
orgull les seues arrels familiars.

La diversitat cultural no només és una realitat 
a l’aula, sinó una oportunitat única per formar 
persones del món amb una visió oberta i 
inclusiva. A través de projectes com "La volta 
al món" o activitats com el taller gastronòmic, 
la nostra escola demostra que, amb creativitat i 
voluntat, podem aprofitar aquesta diversitat per 
educar en valors universals. Aprendre del món 
sense eixir de l’escola ens fa més rics com a 
persones i ens prepara per viure en un futur més 
plural i respectuós.

En definitiva, la diversitat cultural a l’aula no 
només enriqueix el currículum escolar, sinó 
que també transforma la convivència en una 
experiència de creixement personal per a tots 
i totes.
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Jornades sobre els drets de la infància :Aprendre jugant
Ceip Real Blanc

Durant aquest curs, al col·legi Real Blanc, 
s’han portat a terme una sèrie de  jornades 
fonamentades en els drets de la infància, 

dirigides al nostre alumnat de 4t de primària, 
amb l’objectiu de sensibilitzar i conscienciar als 
xiquets i xiquetes sobre el paper d’aquestos drets 
en el seu desenvolupament social.

Al llarg d’aquestes sessions, les persones 
encarregades d’impartir estos tallers, Àngela i 
Augusto, especialitzats en temes relacionats amb 
la infància, van introduir i concienciar a l’alumnat 
en la importància de conéixer aquestos drets i 
ser capaços d’identificar situacions i vivències en 
les quals aquestos drets puguen ser vulnerats.

En cada sessió, i amb la realització d’una 
gran varietat d’activitats, els xiquets i xiquetes 
van poder conéixer de primera mà aquestos 
principis fonamentals i reflexionar-hi des d’una 
perspectiva lúdica i participativa.

L’alumnat van ser els vertaders protagonistes 
d’aquestes jornades en les quals van poder 
participar activament, amb la realització de 
jocs cooperatius, amb l’objectiu de fomentar 
el  respecte i  la igualtat ;  fent xicotetes 
dramatitzacions on van representar possibles 
situacions relacionades amb el dret a l’educació, 
la protecció i la participació; fent dinàmiques de 
grup; realitzant dibuixos I manualitats;  analitzant 
contes i històries adaptades a la seua edat que 
exemplifiquen aquestos principis…

La resposta I l’acceptació dels xiquets i xiquetes 
va ser molt positiva i satisfactòria. Esperaven 

amb il·lusió l’hora de començar el taller, per a 
poder participar activament en cadascuna de les 
activitats proposades, mostrant gran interés en 
totes les propostes, jocs i dinàmiques realitzades.

A la última sessió, realitzada al centre social, 
ens vam reunir amb els xiquets i xiquetes de 
4t dels altres col·legis de Cocentaina, el CEIP 
Bosco i el col·legi Sant Francesc d’Assís, el que 
va possibilitar que l’alumnat dels tres centres 
puguera disfrutar d’una jornada conjunta on 
poder conéixer-nos un poc més i disfrutar dels jocs 
i dinàmiques proposades per Àngela i Augusto.

En definitiva, aquestos tallers van suposar 
una experiència enriquidora que va permetre 
entendre i reforçar la importància de conéixer 
els seus drets i el paper que juguen en la 
seua protecció. Es va possibilitar fomentar el 
pensament crític i  l’adquisició de ferramentes 
per a poder defensar-se en el seu entorn.

L’últim, i no menys important objectiu d’aquestes 
jornades, va ser promoure en els xiquets i 
xiquetes valors com l’empatia, la solidaritat i el 
respecte entre companys i companyes, I poder 
arribar així, a convertir-nos en millor persones.

Excel·lència Acadèmica al CEIP Real Blanc

El CEIP Real Blanc està d’enhorabona. Els 
nostres alumnes Quike Jordà Boyero i 
Tomàs Tolosa Orta han sigut guardonats 

amb els Premis Extraordinaris al Rendiment 
Acadèmic, un prestigiós reconeixement atorgat 
per la Generalitat Valenciana als estudiants que 
han destacat per la seua excel·lència acadèmica 
al llarg de l'etapa d'Educació Primària.

Aquests premis són el resultat del seu 
esforç, constància i dedicació durant els anys 
d'escolarització al nostre centre. Per a tota la 
comunitat educativa del CEIP Real Blanc, és un 
motiu d'orgull veure com els nostres alumnes 
aconsegueixen fites tan importants, demostrant 
no només capacitat acadèmica, sinó també 
valors fonamentals com el treball en equip, 
la superació personal i el compromís amb 
l’aprenentatge.

A més, enguany també han sigut proposats 
per a aquest reconeixement Inés Cervera i Josep 
Moreno, la qual cosa reforça el nivell acadèmic i 

Ceip Real Blanc

l'excel·lent formació que oferim al nostre centre.
Des de l'escola, volem donar la nostra més 

sincera enhorabona a tots aquells alumnes que 
s'esforcen dia a dia, així com a les seues famílies i 
professorat, que han estat al seu costat en aquest 
camí d'aprenentatge i èxit.

Aquest èxit és de tots i ens anima a continuar 
treballant per l’excel·lència educativa. Moltes 
felicitats.
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Activitats al Col·legi Sant Francesc d’Assís
Col·legi Sant Francesc d’Assís

A l´escola vam acabar el mes de gener 
celebrant el DIA DE LA PAU I LA NO 
VIOLÈNCIA el 31 gener. Els xiquets i 

xiquetes de Cocentaina van anar als diferents 
col·legis per a llegir i representar el manifest de la 
Pau. Un  matí compartit que  va transcórrer entre 
jocs i somriures. A l´escola vam començar el Dia 
de la Pau amb una emotiva oració a la placeta 
del col·legi, on vam recordar el nostre desig de 
ser com Sant Francesc: instruments de pau.

Els alumnes de 4t d'ESO es van desplaçar a 
l’IES Pare Arques, on  van llegir un manifest i 
van pintar junts amb les seues mans un arbre 
de la pau. Van fer balls, van compartir música 
i esmorzar i vam demostrar que junts podem 
construir un món millor!

Els alumnes d'ESO també van tindre el seu 
moment especial, durant el qual van llegir un 
manifest ple d'esperança i compromís. Per a 
simbolitzar el seu rebuig a tot el que va en contra 
de la pau, van cremar el que representava el 
conflicte, deixant espai només per a l'harmonia. 

El 2 febrer CELEBRACIÓ DEL DIA DE L’ARBRE! 
Els alumnes de 6é de primària van participar 

en la plantació de dues moreres a la placeta 
del col·le, un espai que volem anar repoblant 
per fer-lo més verd i acollidor. Aquesta acció 
connecta directament amb el nostre ideari: el 
respecte per la natura, la cura del nostre entorn i 
la responsabilitat compartida per deixar un món 
millor a les futures generacions. Sant Francesc 
d’Assís ens va ensenyar a estimar la creació i a 
viure en harmonia amb ella, i hui, amb aquest 
xicotet gest, continuem el seu llegat. Aquesta 
iniciativa s’emmarca dins del Dia de l’Arbre, 
una activitat organitzada per l’Ajuntament de 
Cocentaina, des del Departament de Promoció 
Econòmica ADL-AFIC, amb la col·laboració 
d’Isabel, cap del departament, i Sergio, tècnic 
del Paisatge Protegit del Serpis.

11 febrer DIA DE LA XIQUETA I LA CIÈNCIA 
A la nostra escola, durant aquesta jornada, tot 

l'alumnat ha participat en activitats especials 
per reflexionar sobre el paper de la dona en la 
ciència:

Educació Infantil Els més menuts han creat la 
silueta de Sara García Alonso amb pintura i els 
seus dits.

Educació Primària Després de veure diferents 
vídeos, han reflexionat i decorat cercles amb 
paraules que responen a la pregunta: Què és 
una científica? Els han col·locat en un mural per 
inspirar tota l'escola!

ESO Han vist el vídeo No More Matildas i han 
debatut sobre la igualtat de gènere en la ciència a 
través de preguntes que fomenten el pensament 
crític.

Totes aquestes activitats ens ajuden a construir 
un futur amb més oportunitats per a totes! 

DIA INTERNACIONAL DEL CÀNCER INFANTIL 
Juntament amb la Fundació Aladina, hem 
participat en el #PañueloChallenge per mostrar 
el nostre suport als valents guerrers i guerreres 
que lluiten cada dia. Una iniciativa plena de força 
i esperança. Grans i xicotets ens vam posar el 
mocador al cap com a símbol de solidaritat, 
donant veu a una causa que ens toca a tots.

Des del col·le, estem molt agraïts a totes les 
famílies per la vostra col·laboració i implicació i 
per ajudar a fer possibles els projectes que duu 
a terme aquesta fundació. Hem aconseguit 1170 
euros per a la Fundació Aladina. 1170 GRÀCIES !

Encara que aquest mes de febrer a més de les 
celebracions encetem dos activitats destacades 
d´una banda els menuts han estrenat nou 
projecte i els alumnes d´ESO han posat en 
funcionament RADIOCOLE amb entrevistes ben 
interessants.
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EL COL· lE ES CONVERTEIX EN UNA 
AUTÈNTICA COVA PREHISTÒRICA! 

Els corredors i espais d’educació infantil 
han viatjat en el temps per transformar-se en 
una autèntica cova prehistòrica. Volem agrair 
l’ajuda i dedicació de les famílies, que han fet 
un gran treball  durant mesos, per aconseguir 
un muntatge impressionant! 

Els nostres xiquets i xiquetes van quedar 
bocabadats en veure la decoració. Poc a poc 
anem endinsant-se en el projecte per descobrir 
tots els secrets de La Prehistòria! 

Ens espera una experiència inoblidable que 
desitgem que els agrade tant com a nosaltres! 
Nosaltres estem encantats… i els xiquets, encara 
més. Per començar el projecte vam tindre una 
visita molt especial Els Picapiedra van arribar al 
col·le amb el seu troncomòbil per explicar-nos 
com era la vida a La Prehistòria! Esteu preparats 

per viatjar en el temps? Aquest viatge només ha 
fet que començar continuarà aquests mesos 
amb moltes activitats i la col·laboració de les 
famílies!

RADIOCOLE
A partir del dijous, 6 de febrer, es pot escoltar 

radiocole Sant Francesc d'Assís. Per gaudir 
d´aquesta activitat podeu entrar en la plataforma 
IVOOX i allí buscar radiocole Sant Francesc 
d'Assís. Cada dijous tindreu una nova entrevista. 
Aquest mes els protagonistes han sigut:

Juan Fran Ferrándiz, qui ens ha parlat de la 
seua obra literària.

Kiko Moya, qui ens ha parlat de la seua 
trajectòria al restaurant L'escaleta i de la nostra 
alimentació.

Eduardo Pérez Ferre, jugador del Alcoiano, del
Barça B, del Osasuna, del Llevant...

Una altra activitat que han repetit aquest curs 
els alumnes de 4t amb l´optativa d´economia és 
la visita a l´Ajuntament. Van visitar el Saló de Plens 
i van  tindré l’oportunitat de conèixer les funcions 
i projectes de l’ajuntament de Cocentaina de la 
mà del mateix alcalde. Va ser una pràctica de 
l’assignatura d’Economia i Emprenedoria, dins 
del tema “El sector públic”.

Des del col·legi Sant Francesc d’Assis, agraïm 
al nostre ajuntament i a l’alcalde Jordi Pla la seua 
predisposició per a col·laborar en esta pràctica 
lectiva.
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Un mes ple d’èxits i experiències enriquidores
Ies Pare Arques

El nostre centre ha viscut un més molt intens i 
ple d'activitats que han enriquit l'experiència 
formativa dels estudiants. Des d'excursions 

a la muntanya fins a premis d'emprenedoria, 
robòtica i al rendiment acadèmic, passant per 
fires d'ocupació i concursos tecnològics, els 
alumnes han demostrat el seu talent i compromís 
en diverses àrees.

Premis en emprenedoria i tecnologia
Els alumnes Emanuel Zamorano i Miguel Angel 

Gramage, del Grau Superior de Mecatrònica 
Industrial, han aconseguit el primer premi al 
Concurs d'Emprenedoria Sostenible, celebrat 
a l’IES el Saler de València, demostrant el seu 
esforç i dedicació en aquest camp.

En l'àmbit tecnològic, l'IES Pare Arques ha 
brillat al Concurs de Robòtica de la UPV d'Alcoi. 
L'equip format per Ilyas Martah i Naim Carvalho 
de 3r d'ESO va aconseguir el subcampionat en 
la categoria Recogebot. Els altres equips també 
van mostrar un gran nivell en la categoria SUMO.

Premis Extraordinaris al rendiment acadèmic 
del curs 2023-2024

Volem felicitar els nostres alumnes Pau Gisbert 

Grau i Ismael Pérez Calatayud, qui han estat 
guardonats pel seu extraordinari rendiment 
acadèmic durant tota l'ESO. Amb el seu esforç 
i dedicació, han donat un gran exemple de 
superació personal. El passat 4 de febrer de 
2025, van participar en l'acte de lliurament dels 
diplomes a la ciutat d'Alacant, un moment que 
celebra els seus èxits acadèmics i els reconeix 
per la seua excel·lència.

Activitats a l'aire lliure i esports
L'alumnat d'Educació Física de 1r de Batxillerat 

de l'IES Pare Arques ha pujat al cim del 
Montcabrer. Aquesta excursió, organitzada pel 
departament d'Educació Física, ha permès als 
estudiants descobrir el senderisme i gaudir de 
les belleses de les nostres muntanyes.

A més, un grup d'alumnes de l'IES Pare Arques 
ha tingut l'oportunitat de practicar esports 
d'hivern a l'estació d'esquí de Panticosa, gaudint 
d'una setmana plena d'aventures i diversió.

I Fira d’ocupació i formació Formació 
professional

L'alumnat de 4t d'ESO i Cicles de l'IES Pare 
Arques, juntament amb els alumnes de 4t del 
Col·legi Sant Francesc d'Assís, han participat a 
la I Fira de l'Ocupació Laboral, organitzada pel 
nostre centre amb la col·laboració d’importants 
empreses, coneixent les oportunitats laborals i 
d’estudi de les nostres comarques. Volem agrair 
a les empreses participants l’esforç per formar 
part d’aquesta iniciativa.

Educació cívica i salut
Els estudiants i el professorat de l'IES Pare 

Arques han rebut formació en tècniques de RCP 
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i la maniobra de Heimlich, gràcies a la visita 
de treballadors del centre de salut. També han 
exercit el seu dret a vot escollint projectes dels 
pressupostos participatius juvenils.

Consciència mediambiental
L'alumnat del 1r d'FP Bàsica d'Indústries 

Alimentàries ha participat en una formació sobre 
gestió de residus tèxtils, impartida per un tècnic 
del Consorci Terra2.

Democràcia participativa
L'alumnat d’ESO i 1r de BAT ha participat en un 

interessant projecte de Pressupostos Participatius 
Juvenils, una iniciativa de Cocentaina per 
apropar als més joves al sistemes de democràcia 
participativa. Entre novembre i febrer els delegats 
i delegades van participar en diferents xarrades 
formatives, i després, amb els seus companys 
han fet diferents propostes de projectes. 
Finalment van poder votar.

Proves d’accés als Cicles Formatius de l’IES 
Pare Arques.

Ja està publicat el calendari de les proves 
d’accés als nostres cicles, uns estudis amb molta 
demanda laboral que permeten accedir a una 
molt bona preparació teòrica i practica. Per a 
més informació podeu visitar la web de l’IES Pare 
Arques o acudir al nostre centre per parlar amb 
el professorat dels cicles.
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La FPA Beniassent va celebrar la XXVI Setmana 
Cultural entre el 3 i el 6 de febrer
El lema d’aquest any ha sigut Res a perdre, molt a guanyar.
FPA Beniassent

La Setmana Cultural l ’hem celebrada 
conjuntament Cocentaina, Muro, Ibi i 
Castalla. Cada centre ha programat les 

seues activitats al llarg de tota la setmana. 
Amb aquestes activitats, l’alumnat ha tingut 
l’oportunitat d’ensenyar allò que sap fer. Són 
dies en els que es comparteixen sabers i 
aprenentatges entre persones de l’escola i totes 
aquelles que s’han volgut apropar-hi.

La inauguració de la Setmana Cultural en 
Cocentaina va tindre lloc el dilluns 3 de febrer 
de la mà de la directora del centre, Laura Seguí, 
i el president de l’Associació d’Alumnat, Alfonso 
Hidalgo. A Cocentaina, vam gaudir de l’exposició 
Transformar el món, no el clima de la Colla 
Ecologista la Carrasca-Ecologistes en Acció. 
Així mateix, va ser un plaer acollir l’exposició de 
l’artista Paco Albaladejo, a qui estem molt agraïts. 

Per altra banda, una Setmana Cultural molt 
enriquidora amb les xarrades Mites i llegendes 
sobre la gestió de Residus Urbans, del Consorci 
Terra; La indumentària del s.XVIII en les villes 
d’Alcoi i Cocentaina per part de l’historiador 
Carlos Pérez Francés; i la xarrada de violència.
com del Centro Mujer Rural Itinerante Elda.

Com no, ens vam recrear amb les activitats 
de ceràmica, pintura i confecció de la mà dels 
nostres monitors de tallers como són Kike Pérez, 
Jordi Sanjuán i María Dolores Vilaplana. Ens van 
ensenyar a fer mosaics de paper, abstraccions 
pictòriques i suports de tela per al mòbil. A més, 
Rafa Enguix va tenir la generositat de venir a 
ensenyar-nos com fer els nanos. Pel que fa a la 
vessant esportiva, vam gaudir de les activitats 
de ioga, pilates, danses populars i balls de saló 
amb els nostres monitors i monitores de tallers 
Harchand, Pilar Rubio, Maite Blanquer i Marlene. 

A més, vam tenir altres activitats summament 
interessants, com la visita guiada a la fàbrica 
de guitarres l’Alhambra de Muro amb la nostra 
professora de guitarra i bandúrria Carolina 
Francés, que ja porta vint-i-huit anys ensenyant 
a l’escola; el taller de tallat de fruites i verdures 
del que vam gaudir amb Paco Albaladejo; el 
taller de cuina de Merce Calvo, del restaurant 
El Calvo de Muro, convidats? Cap problema! on 
vam aprendre a cuinar plats ràpids i riquíssims 
en poc temps; o la projecció de la pel·lícula l’àvia 
i el foraster, de la que vam gaudir en el Teular 
tot l’alumnat i professorat, descobrint-nos una 
commovedora visió global del fenomen de la 
migració.

Vam tancar la setmana cultural el dijous 6 
de febrer amb un viatge conjunt dels centres 
d’FPA de Cocentaina, Muro, Ibi i Castalla a Elx, 
on vam visitar el màgic Hort del Cura, el Museu 
del Palmeral i la imponent Torre de Calahorra. 
Després, vam dinar tots junts en un restaurant 
de Crevillent.

Sens dubte, la vida cultural i social que ofereix 
la FPA Beniassent està en constant moviment. 
Per al mes de març, tenim previstes les xarrades 
de l’escriptor Silvestre Vilaplana el dimecres 5 
de març a Cocentaina i el dimecres 26 a Muro. 
Participarem a l’acte organitzat per l’Ajuntament 
el divendres 7 de març amb la lectura de poesies 
per part d’alumnes de l’escola. El dimecres 12 de 
març tindrem la xarrada Quiéreme bien de la mà 
del Col·lectiu 8 de Març i del Centro Mujer Rural 
Itinerante Elda.

A més, com sempre, continuem amb l’àmplia 
oferta formativa que tenim a la FPA. Pel que 
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fa a l’educació reglada (GES, Accés a Cicles 
Formatius de Grau Superior, preparació de les 
proves de valencià, A1 de valencià, A2 d’anglés, 
Neolectors, Educació de Base, taller del club 
de lectura a la Biblioteca, Informàtica DigCom) 
i a l’educació no reglada (tallers d’anglés, 
informàtica, teatre, ceràmica, pintura, guitarra, 
ioga, pilates, zumba, gimnàstica de manteniment 

Taller 8 de març Taller ioga

Visita fàbrica guitarresTaller cuina

i balls de saló). 
Als centres d’FPA, un gran nombre de persones 

es formen, aconsegueixen titulacions necessàries 
per al treball, aprenen llengües, gaudeixen de 
l’oci i del temps lliure, es socialitzen, s’integren i 
comparteixen vivències, sabers i ensenyaments. 
Per això, els centres d’FPA són els únics que 
garanteixen l’aprenentatge al llarg de la vida.
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Febrer ha oferit una nova edició del Cinema a 
l’Escola al Teular

Vicent Santamaria. AVIVA Cocentaina

En l’edició d’enguany, s’han projectat cinc pel·lícules i en total han participat més 
de 1.000 escolars, tant de Cocentaina com de la comarca, a més d’un centenar de 
persones adultes

El passat mes de febrer va tindre lloc al 
Centre Cultural El Teular de Cocentaina 
l’edició número 20 del programa «Cinema 

a l’Escola», una iniciativa d’Escola Valenciana 
que té per objectiu contribuir a la normalització 
de la nostra llengua i que ha comptat amb 
la participació dels tres centres educatius de 
primària i els dos centres que imparteixen 
educació secundària al nostre municipi, és a dir, 
el Real Blanc, el Bosco, el col·legi Sant Francesc 
d’Assís i l’institut Pare Arques. Cal destacar també 
que enguany s’hi ha afegit a l’activitat el CRA de 
Mariola Benicadell, format per les poblacions 
d’Agres, Alfafara i Gaianes, que es van desplaçar 
a Cocentaina amb dos autobusos i un total de 
vora 100 alumnes i 10 mestres.

Les pel·lícules s’han projectat en diferents 
horaris al Centre Cultural El Teular i cada centre 
va organitzar la col·locació dels xiquets i les 
xiquetes per files i seients. Per tant, cal agrair 
l’ajuda i la col·laboració de tot el professorat.

Aquestes han sigut les projeccions que s’han oferit:
Dimecres 5 de febrer. 9:30 h. Infantil. «Yuku i la 

flor de l'Himàlaia». 200 assistents

Dimecres 12 de febrer. 9:30 h. Primària de 1r a 
4t. «Elemental». 400 assistents.

Dimecres 19 de febrer. 9:30 h. Primària 5é i 6é. 
«Lightyear». 400 assistents

Dimecres 26 de febrer. 9.30 h. 1r, 2n i 3r d’ESO. 
«L'àvia i el foraster». 200 assistents; i a les 11:30 
h per a 4t d’ESO i Batxillerat «El que sabem».

A més a més, «L’àvia i el foraster» es va 
projectar per a l’alumnat de la FPA el dimecres 
5 de febrer a les 18:00 h, una pel·lícula que va 
comptar amb molt bona acollida i una gran 
assistència de públic.

La regidora de Promoció del Valencià, Berta 
Iñíguez, explicava que el cinema en valencià 
és una aposta de la Regidoria any rere any i 
un compromís adquirit des de fa anys amb 
els centres educatius, ja que es tracta, sense 
dubte, d’una activitat complementària amb un 
alt contingut didàctic que ajuda a promoure i 
a difondre la nostra llegua d’una manera molt 
lúdica i atractiva. A més a més, puntualitzava 
Berta que és un bona ocasió per als escolars 
de veure cinema en una llengua, el valencià, en 
la qual no és habitual que es vegen pel·lícules.
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Programació per al 8 de març 2025 . 
Dia Internacional de les Dones

Entre totes, tot!
2 de març 
-Concert narrat «Amb veu pròpia» amb la 

narració de Ruth Martínez i la música de l’Ateneu 
Musical de Cocentaina 

Hora i lloc: a les 12.00 h al Centre Cultural el Teular.
7 de març 
-Marxa escolar per la igualtat «Entre totes, tot!» 
Hora i lloc: a les 11.00 h des de la part de dalt 

del Passeig.
-Concentració 8M
Hora i lloc: a les 12.00 h a la Plaça del Pla 
Amb la col·laboració dels centres educatius de 

Cocentaina.
8 de març 
-Teatre «Em volen per zoom» i «Al portal de 

casa» del taller de teatre de la FPA Beniassent
Hora i lloc: a les 19.00 h al Centre Cultural el Teular.
-Manifestacions 8M a les diferents ciutats.
9 de març 
-Dia Dona i Muntanya. Pujada al cim del 

Montcabrer. 
Hora i lloc: eixida a les 7.30 h des del CEC.
Organitzada pel Centre Excursionista Contestà. 
27 de març 
-«Bésame 2.0» espectacle de Pepa Cases 
Dirigit a l’IES Pare Arques i el Col·legi Sant 

Francesc d’Assís al Centre Cultural el Teular.
3 d’abril 
-Projecció de la pel·lícula «Flores Bajo el Hielo» 

i col·loqui amb el seu director Marco Potyomkin 
Hora i lloc: a les 19.00 h al Centre Cultural el 

Teular.  
Amb la col·laboració del Col·lectiu 8M i el 

Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica 
de Cocentaina.

6 d’abril 
-IV Cursa de la Dona 
 Hora i lloc: A les 10.00h a la Plaça del Pla.
 Amb la col·laboració de Socarun.  

Cocentaina es posiciona com a candidata a Ciutat 
Amiga de la Infància

En el darrer ple ordinari municipal de 
l’Ajuntament de Cocentaina, celebrat 
el dijous 20 de febrer, es va votar una 

moció per a sol·licitar a UNICEF Espanya que 
reconega Cocentaina com a candidata al títol 
de Ciutat Amiga de la Infància. Una iniciativa 
que ha comptat amb els 16 vots afirmatius de 
Compromís, PSOE i PP, i amb el vot negatiu de Vox. 

Aquesta iniciativa, impulsada per UNICEF, té 
com a objectiu garantir el benestar de la infància 
i l’adolescència mitjançant polítiques públiques 
que posen en el centre els seus drets i les seues 
necessitats. 

El programa Ciutats Amigues de la Infància 
reconeix aquells municipis que treballen per una 
governança local compromesa amb la infància, 
assegurant que xiquets, xiquetes i adolescents 
siguen escoltats, respectats i tinguen accés a 
serveis essencials en un entorn segur i inclusiu.

Amb aquesta aprovació, Cocentaina manifesta 
el seu compromís amb la Convenció sobre els 
Drets del Xiquet i es compromet a impulsar 
accions que garantisquen la participació infantil 
en la presa de decisions, així com la millora 
contínua de les polítiques municipals dirigides 
als més joves. 

Cal recordar que, fa pocs mesos, l’Ajuntament 
de Cocentaina, a través de la Regidoria de 
Serveis Socials, va constituir el Consell Local 
de la Infància, el qual ha esdevingut un altaveu 

per escoltar directament les inquietuds, els 
suggeriments o les peticions de la joventut 
contestana. Aquesta iniciativa, a més a més, era 
un requisit per tal de sol·licitar a UNICEF aquesta 
candidatura.

El següent pas és que la Secretaria Permanent 
de la iniciativa Ciutats Amigues de la Infància 
valore si Cocentaina compleix amb tots els 
requisits establerts i, per tant, li atorgue la condició 
de candidata a Ciutat Amiga de la Infància. 

En cas d’aconseguir aquesta distinció, el 
municipi comptarà amb l’assessorament 
d’UNICEF per a continuar desenvolupant accions 
a favor dels drets de la infància i consolidar-se 
com un referent en aquesta matèria. 

Segons Javi Sansalvador, regidor de Serveis 
Socials, «vull destacar el fet que tres partits 
polítics diferents, com són PP, PSOE i Compromís, 
s’hagen pogut posar d’acord a l’hora de presentar 
aquesta iniciativa, atés que els drets de la infància 
són una prioritat per a tots, siga quin siga el color 
polític. No obstant això, lamente profundament 
el vot en contra de Vox. Un vot negatiu que 
obeeix únicament a criteris partidistes que no 
fan una altra cosa que perjudicar a la infància i 
l’adolescència del municipi. El govern, malgrat 
això, continuarà treballant en polítiques valentes 
i escoltant els més joves. Una generació que 
té molt a dir i amb els quals volem construir la 
Cocentaina del futur». 
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Creativitat, pau i amor al Respir!

Al Centre de Respir hem celebrat, a finals 
de gener i durant el mes de febrer, els 
següents esdeveniments: el dia de la Pau 

i la no-violència, un taller de plastilina i el dia dels 
enamorats.

DIA DE LA PAU I LA NO-VIOLÈNCIA
A fi de commemorar el dia de la pau i la no-

violència, des del 27 al 31 de gener, vam dur 
a terme diverses activitats. En primer lloc, els 
usuaris i usuàries del Respir, mitjançant la lectura 
del conte «El Jardín más lindo», van poder arribar 
a la conclusió del fet que la pau comença amb 
nosaltres mateix, amb les nostres paraules i 
accions, ja que aquesta es tracta d’un tresor 
que tots i totes podem cultivar cada dia. D’igual 
manera, el conte els va servir, per una banda, per 
a reflexionar sobre que és la pau, la importància 
que té i els valors que estan relacionats amb ella 
i, per una altra banda, per diferenciar allò que 
està bé del que està malament. Com a activitat 
principal per al dia de la pau i la no-violència, el 
dia 30 de gener vam penjar al Respir un mural on 
els usuaris i usuàries del Respir havien enganxat 
les siluetes de les seues mans simulant coloms 
amb el títol «La pau està a les nostres mans». 
Per acabar amb la setmana de la pau i la no-
violència, els usuaris i usuàries del Respir van 
pintar diversos dibuixos amb aquesta temàtica 
i van cantar diferents cançons que recolzen 
missatges de pau com «Pintarse la cara, color 
esperanza», «Himno de la alegría» o «No 
dudaría».

TALLER DE PLASTILINA
El dia 7 de febrer vam dur a terme al Respir 

un taller de plastilina. Aquest taller consistia 
a modelar plastilina de diverses formes per 
a completar la silueta d’una cara. L’objectiu 
principal era que els usuaris i usuàries del Respir 
li feren els cabells, les celles, el nas, els ulls i la 
boca, entre altres. Es tracta d’un taller que va 
resultar molt enriquidor per als usuaris i usuàries 
del Respir, ja que els va ajudar a desenvolupar la 
imaginació, la creativitat i la psicomotricitat fina.

DIA DELS ENAMORATS
La setmana del 10 al 14 de febrer va ser, més 

que mai, la setmana de l’amor al Respir. En primer 
lloc, els usuaris i usuàries del Respir van parlar 
sobre què és l’amor per a ells i elles mateixes 
i els aspectes de la vida que estan relacionats 
amb aquest (família, amistats, etc.). A més a més, 
vam fer una dinàmica en la qual cadascú havia 
de descriure’s amb tres adjectius positius i, en el 
cas de no saber què dir, la resta de companys o 
companyes deien coses bones de la persona en 
qüestió. Tot això, acompanyat per la lectura d’un 
conte anomenat «Te quiero de noche y día», en 
el qual, a través d’un poema, es fa referència a 
diverses formes d’estimar, i pel cant de cançons 
romàntiques com «Me gustas mucho», «Mira que 
eres linda» o «Te quiero vida mía».

Per un altre costat, quant a la part artística, els 
usuaris i usuàries del Respir van fer diferents 
activitats, com ara pintar amb aquarel·les, 
fer tulipes de paper i targetes per al dia dels 
enamorats. Al llarg de la primera activitat, els 
usuaris i usuàries del Respir van utilitzar tota 
mena de colors per pintar el dibuix d’un cor amb 
aquarel·les.
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Quant a la segona activitat, els usuaris i 
usuàries del Respir van pintar palets de gelat de 
color verd per simular la tija d’una tulipa i van 
retallar pètals de color roig per donar-li forma 
a aquesta. En darrer terme, durant la tercera 
activitat, els usuaris i usuàries del Respir van 
utilitzar pompons xopats de pintura per fer la 
silueta d’un cor sobre una targeta de cartolina 
on l’equip del Respir va escriure dins la següent 
dedicatòria: «El somriure és meu, però el motiu 
eres tu. Feliç dia dels enamorats!».

Així doncs, el 14 de febrer, cadascun dels 
usuaris i usuàries del Respir va rebre la seua 
tulipa i la seua targeta del dia dels enamorats. 
Ambdós detalls van estar acompanyats per la 
degustació d’una coca que l’equip del Respir va 
fer amb tot l’amor, mai millor dit, per als usuaris 
i usuàries del Respir. Ara bé, això no va ser tot, 
ja que també vam comptar amb la visita de 
la directora del CEIP Bosco, que ens va portar 
targetes del dia de l’amor i l’amistat que l’alumnat 
de cinqué de primària havia fet per als usuaris 
i usuàries del Respir. Quan els vam llegir el que 
posava dins de les targetes, es van emocionar i 
alegrar moltíssim per les paraules que els havien 
dedicat i que els havien arribat al cor.

Totes aquestes activitats tenen com a objectiu 
principal fomentar una participació activa dels 
usuaris i usuàries del Respir a la seua realitat més 
pròxima i amb això afavorir un bon estat d’ànim.
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L’amor no s’oblida en A.F.A.M.A. Cocentaina i 
Comarca
Afama Cocentaina

DIA DE LA PAU
El día 29 i 31 de gener, respectivament en els 

dos centres, vam celebrar la Pau. Al taller de matí 
a través d'una dinàmica on verbalitzava cada 
usuari/a un missatge dedicat a la humanitat i 
una crida a  l'esperança, i  l'escrigueren  baix de 
la paloma que van pintar previament. Al taller 
de vesprada, van crear figures amb el símbol 
característic de la pau amb plastelina, treballant 
l’estimulació sensorial, ja que la textura suau 
de la plastelina ajuda a estimular el sentit del 
tacte i afavoreix la precepció de formes, colors 
i temperaturas, així com també, l’estimulació 
cognitiva, la motricitat fina, la coordinació ma-ull, 
l’expresió creativa i la relaxació.

SANT VALENTÍ 
En la nostra associació d'Alzheimer, celebrem 

el dia de Sant Valentí amb amor, tendresa i 
moments especials que enfortixen els llaços 
emocionals. A través de les manualitats i el 

contacte afectiu, creem un ambient acollidor 
on cada persona se sent valorada i volguda. 
Compartim somriures, records i gestos de 
carinyo, demostrant que l'amor va més enllà de 
la memòria i viu en el cor. Sempre que podem 
utilitzem material reciclat, en aquest cas hem 
aprofitat rotllos de paper de wc a mode de segells 
d’estampació, donant forma a uns bonics cors. A 
més a més, al taller de matí han fet un photocall 
amb cartró retallant-lo i donant-li forma de cor 
que han pintan seguidament de vermell. 

CALENDARI SETMANAL 
El calendari setmanal a sigut un projecte pensat 

per a que tots els díes al Taller d’Estimulació 
cognitiva, física i psicosocial de matí, els/les 
usuaris/es del centre siguen conscients de quina 
és la programació del día, i que estiguen ubicats 
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en tot momento del dia en que es troben. Cada 
matí, un/a persona usuari/a anirà al calendari per 
modificar la data en la que ens trobem, amb el día 
de la setmana, el número, el mes i l'any. A més 
a més, es marcarán les dos activitats que tenen 
programades setmanalment la fisioterapeuta i 
la psicóloga. Aquesta manualitat s'ha fet pintant 
els cartells i pegantlos sobre cartulines de colors, 
per després posarli ''paper transparent'' i velcros 
a la part posterior.

TALLER DE PSICOMOTRICITAT
El control de la motricitat fina és la coordinació 

del nostre cos a través dels músculs, ossos i 
nervis que han de coordinar-se després d'una 
tasca ordenada a nivell cerebral per a dur a 
terme una tasca xicoteta i precisa. En el taller 
de psicomotricitat fina, les nostres persones 
usuàries treballen, mitjançant diferents elements, 
les habilitats motrius per a poder desenvolupar 
de manera eficaç tasques de la vida quotidiana 
com cordar botons, obrir un paquet, entrar la clau 
al pany, etc. A través de moviments, normalment 

dels dits de la mà, treballen la precisió, destresa, 
habilitat i força per a portar a terme aquestes 
activitats que poden ser traslladades, com hem 
esmentat abans, a les tasques comuns. En 
general, es treballa de manera individual però 
també es fan tasques en conjunt i, fins i tot sent 
un exercici individual, sempre promovem el 
treball en equip o la prestació/sol·licitud d'ajuda, 
sempre que siga necessari per a acabar la tasca. 
I, encara que no siguen els nostres objectius 
principals en este taller, també treballem 
l'atenció, concentració i imaginació a través dels 
diferents elements de treball.

CURS FORMACIÓ PER A CUIDADORS DE 
MALALTS D’ALZHEIMER

El dia 3 donarem inici a  l’edició XXII del 
curs de formació per a cuidadors de malalts 
d’Alzheimer, formació que impartim cada any 
dirigida a familiars, professionals, voluntaris, 
així com a qualsevol persona interesada en 
adquirir formación adequada sobre la malaltia de 
l’Alzheimer.  Es tracta d’una formació específica 
per a l’acreditació en materia de cures a persones 
en situación de dependència. 

Centre Social “Real Blanc”
Avda. Real Blanc, 1. - 03820- Cocentaina (Alicante)

Atencio presencial en el Centre Social reservant hora per telefon
Dilluns i Divendres de 9 a 11 Tel: 652833389

Correus Electrónics: amico2002@hotmail.com, vperez@asociaciondia.org
facebook: amico asociacio de discapacitats

WhatsApp: 652833389
www.asociaciondia.org
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                  L’ansietat

Fa uns mesos, la pel·lícula Inside Out 2 (o Del 
Revés 2) es convertia en la de les pel·lícules 
d'animació més taquilleres de la història. I 

no és d'estranyar, tenint en compte que un dels 
personatges més importants del film també ho 
és en les nostres vides. Si l'has vist, sabràs a qui 
em referisc: ANSIETAT.

La pregunta que Riley (la protagonista de la 
pel·li) és fa, i que ens fem tots en algun moment 
de la nostra vida és qui és està ansietat, a què 
ha vingut i per què sembla que cada volta que 
apareix vaig a morir-me?

L'ansietat, com a definició bàsica i universal, 
és la reacció que té el nostre cos davant un 
estímul que sembla amenaçant. Ella, com la 
resta de les emocions, és adaptativa, ja que 
és un senyal d'alarma que ens ajuda a posar-
nos en alerta, activar-nos i poder solucionar o 

evitar certes situacions o problemes perillosos o 
desagradables. Podríem dir que és el missatger 
(una mica desagradable) que ens està donant 
informació del fet que alguna cosa no funciona 
com toca.

Per una banda, l'ansietat pot aparéixer en 
moments de la nostra vida on hi ha alguna cosa 
que no ens està fent bé: una feina, una parella, 
una malaltia, una mala notícia, etc.

Davant d'aquesta situació en la qual hem de 
prendre certes decisions, ens veiem incapaços, 
volem que les coses es queden com estan (llevat 
del malestar) i quedar-nos en la nostra zona de 
confort. L'ansietat, incòmoda i desagradable, 
ens recorda que hem de parar-nos davant el 
problema, valorar les diferents opcions (per 
complicades que siguen) i decidir. Quant més 
tardem a decidir, més gran serà l'ansietat.

Davant d'aquesta situació, la recomanació és 
mirar el (o els) problema de cara, posar les cartes 
damunt la taula i, amb acceptació i realisme, 
prendre les decisions que considerem més 
adequades.

Decidir, és, sens dubte, una de les solucions 
més encertades per a eliminar (o disminuir) 
l'ansietat.

Per altra banda, l'ansietat pot estar emmascarant 
altra emoció més interna que, per alguna raó, no 
volem, no podem o no sabem sentir i expressar. 
Ens neguem a plorar la mort d'una persona 
estimada, ens neguem a sentir rabia cap a altra 
o ens impedim plorar "perquè hem de ser forts. 
L'ansietat, de nou, és la missatgera que ens 
avisa que tenim alguna cosa dins que no estem 
deixant eixir i que, si no ho fem, caurem malalts.

Les emocions desagradables existixen, les 
situacions que ens les faran sentir també, i 
pretendre fugir d'elles, ignorar-les o que duren 
només uns segons és tan poc realista com 
creure que amb respiracions profundes l'ansietat 
desapareixerà per a sempre.

L'ansietat també apareix en moments de 
por (por a volar), descontrol (no puc tindre ma 
casa tan neta i ordenada com m'agrada), o 
incertesa (l'espera dels resultats d'una prova). 
Ací, el control ens juga una mala passada perquè 
busquem tindre en les nostres mans coses que 
en realitat no ho estan i, al sentir el malestar de 
no poder-ho control tot, tendirem a evitar totes 
aquelles situacions que ens generen eixa por 
o incomoditat. Al principi, eixa evitació ens farà 
sentir millor, però a poc a poc ens sentirem pitjor 
fora dels llocs i situacions controlables i el nostre 
món es farà cada vegada més i més xicotet.

Davant d'açò, necessitem ajuda per conéixer: 
 1. La base d'eixa por o incomoditat, 
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2. Ferramentes cognitives-conductuals per a 
fer-li front de manera segura i progressiva ,

3. Acompanyament adequat i supervisió.
Per últim (i no per això menys important), 

l'ansietat pot aparèixer després d'una temporada 
prolongada d'estrés o activació excessiva. Portar 
avant una càrrega gran, sense demanar ajuda, 
fingint que pots en tot i, és més, aconseguint-
ho, pot portar al fet que, una vegada aquesta 
temporada baixe el ritme, el teu cos també ho 
faça. Estar de vacances després d'uns mesos 
forts de feina, la recuperació d'una persona a la 
qual cuidàvem, o inclòs començar la jubilació, 
poden ser algunes d'aquestes situacions.

Per necessitat, hem portat el cos a 140 km/h 
i ara, encara que nosaltres sabem que hem de 
parar, el costum és altra i tardarem un temps a 
anar a la velocitat que el moment requerix.

En aquest cas, necessitem temps, hàbits nous 
(probablement ens hem oblidat de nosaltres 
mateixa) i baixar les revolucions generals del 
nostre dia (per dir-ho mal i prompte, deixar d'anar 
amb un cohet al cul).

Siga quina siga la raó per la qual l'ansietat ha 
eixit a passejar, una de les coses més importants 
que hem de fer és: cuidar-nos i deixar-nos cuidar.

Si tinguérem 38°C de febra, perdríem alguna 
cosa per baixar-la, però també buscaríem la 

raó base d'aquesta febra per poder sanar del 
tot. Centrar-se únicament en la febra faria que 
només vegem un símptoma, mentre la malaltia 
o infecció base, aniria empitjorant.

Amb açò no vull dir que les tècniques de moda 
de disminució de l'ansietat no funcionen, al 
contrari, jo mateixa les recomane. El que dic que 
és que aquestes tècniques baixen la febra, però 
no curen la malaltia.

Les necessitem, són útils i ajuden en molts 
moments, però difícilment arreglaran la base 
del problema.

És més, mentre jo estiga pendent d'aquestes 
tècniques i em passe el temps llegint, investigant, 
pensant o lluitant contra la simptomatologia 
de l'ansietat, serà temps que no estiga llegint, 
investigant o lluitant contra allò que em porta a 
tindre-la.

Cal destacar, i crec que és molt important 
tindre-ho en compte, que som éssers socials i 
que vivim en un context que, de vegades, pot 
arribar a ser molt hostil. Hi ha circumstàncies 
del dia a dia i del món que no podem controlar 
i canviar, i molt menys de manera individual. La 
societat és una font de problemes, però també de 
solucions i, si en compte de competir, compartim 
i cooperem, potser podríem disminuir alguns 
dels problemes més generals que ens acabem 
portant al deteriorament de la salut mental.

A la web de ràdio Cocentaina podeu descarregar-vos el pòdcast del 
“Protagonista del dia” del dilluns 24 de febrer. En el programa es parla 
de l’ansietat. 
Programa amb la regidora de sanitat pública i polítiques saludables de 

l’Ajuntament de Cocentaina, Marisa Abad i la psicòloga general sanitària 
i psicòloga amb especialitat en les drogodependències Neus Ortiz
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El President de la Federació Valenciana de Futbol 
Sala visita Cocentaina
NP Regidoria d’esports

El passat 8 de febrer ens va visitar el president 
de la federació Valenciana de futbol sala, 
Nacho Cantó, per a veure l’encontre entre 

el Ye Faky Sènior A vs Bisontes Castelló, partit 
important dins de la Comunitat Valenciana en 
categoria nacional de 2ª B de futbol sala.

Vam poder intercanviar impressions i sobre tot 
parlar amb el Regidor d’Esports, Adri Botella, de 
temes relacionats amb les possibles subvencions 
per a impulsar a les entitats esportives i 
Ajuntaments a nivell esportiu, també respecte de 
les homologacions i etapes de formació en quant 
a les titulacions per a entrenadors i entrenadores, 
en tots els nivells formatius des dels més menuts 
fins a l’edat adulta, i destacar la possibilitat de 
que Cocentaina tinga opcions reials de poder 
ser seu de diferents competicions a nivell federat. 
Considerem molt important esta primera presa 

La regidoria d’esports segueix apostant fort pel 
manteniment del poliesportiu

Des de la Regidoria d’Esports, Adri Botella, 
comenta les millores de manteniment 
que s’han produït a les instal·lacions i la 

importància de tindre la millor adequació per als 
diferents usuaris i persones esportistes que ens 
visiten de dilluns a diumenge.

Durant el mes de febrer s’ha realitzat una 
millora d’enllumenat al camp de futbol de la Via, 
una dotació de més enllumenat a la teulada 
de la graderia i a la columna central del camp, 
substituint els projectors i contribuint a la 
eficiència energètica ja que els projectors nous 
son de LED.

NP Regidoria d’esports

En segon lloc hem col·locat una nova porta 
d’accés a la piscina per dotar d’un accés per a 
vehicles de manteniment i que dona continuació 
a tot el tancament que es va realitzar l’any passat.

I per últim, s’ha realitzat una actuació d’una 
dotació de zona d’ombria i zona de pícnic per a 
poder menjar dins de la piscina, col·locant uns 
tendals i comprant unes taules de pícnic que 
faran per a la pròxima temporada d’estiu 2025 
d’un espai molt acollidor per a les persones 
usuàries de la piscina municipal.

de contacte amb el president Nacho Cantó i de 
segur treballarem amb la federació per a poder 
tindre diferents activitats a la nostra localitat de 
cara al futur.   
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Cròniques del Ye Faky
Ye Faky

Jornada 20: Golejada 7-1 El YE FAKY va oferir 
un recital ofensiu al Poliesportiu de Cocentaina, 
superant el Bisontes amb un contundent 7-1. 
Després d’una primera part equilibrada, l’equip va 
desplegar tot el seu potencial en la represa per 
sumar tres punts d’or.

Jordi Valdés va inaugurar el marcador al minut 
1, però els visitants van igualar poc després (1-1). 
Lluny de frenar-se, el YE FAKY va reaccionar amb 
força: Raül i Julián van marcar abans del descans, 
deixant un 3-1 esperançador.

A la segona meitat, l’equip va ser un vendaval. En 
només tres minuts, Bili (35’), Àlex (36’) i Peru (38’) van 
sentenciar el duel amb gols espectaculars. Un autogol 
provocat per Andoni va tancar la golejada (7-1).

Els porters Adri Palazón i Peru van ser clau, amb 
aturades decisives en cada part. Amb aquesta 
victòria, el YE FAKY arriba als 30 punts i es manté 
ferm en la lluita per la permanència.

 Jornada 21: Victòria decisiva  4-5 . Tot i les 
baixes importants de Pau Botella i Peru, el YE FAKY 
es desplaçava a Manresa per enfrontar-se al quart 
classificat, el COVISA MANRESA. El pavelló del 
Pujolet va ser escenari d’un duel vibrant, amb dos 
equips oferint un gran espectacle.

El YE FAKY va sortir valent i va saber neutralitzar 
la pressió alta del rival des del primer moment, 
generant ocasions molt clares. Així arribaren els 
gols de Jordi Valdés, que no va perdonar als minuts 
8' i 15', sumant ja 20 dianes aquesta temporada.

Els locals, lluny d’ensorrar-se, van reaccionar 
ràpidament amb un potent xut a l’escaire que va 
igualar el marcador. Poc després, al minut 19', un 
córner mal defensat pel YE FAKY va acabar amb 
una pilota rebotada dins l’àrea que suposava el 2-2. 
Tot i això, abans del descans, Gabri va filtrar una 
passada magistral a Raül, que va driblar el porter 
amb facilitat per marcar a plaer i posar el 2-3.

A la segona part, el Covisa va aprofitar la defensa 
avançada del YE FAKY per empatar al minut 26'. A 
partir d’aquí, el partit va ser d’alta intensitat, amb 
ocasions per ambdós equips. Però en només dos 
minuts, el YE FAKY va sentenciar: primer, Àlex va 
clavar un golàs a l’escaire en la treta d’un córner al 
minut 37', i just després, al 38', Raül va aprofitar el 
porter-jugador rival per marcar el cinquè.

Ja amb el partit decidit, el Covisa va retallar 
distàncies amb el 4-5 quan faltaven només quatre 
segons per al final.

Amb aquesta victòria, el YE FAKY suma 33 punts 
en 21 jornades i continua protagonitzant una 
temporada extraordinària.

Jornada 22: L’equip gunaya 4-2 i es col·loca a 
tres punts del play-off d’ascens

El YE FAKY FS afrontava un duel decisiu el 
dissabte 22 de febrer al pavelló municipal de 
Cocentaina davant l’Escola Pia de Sabadell per 

mantenir la ratxa de set partits invictes.
El partit es va complicar ben prompte, quan al 

minut 1 els rivals van pressionar amb força i van 
avançar-se amb un gol de rebot. Tot i això, l’equip 
va reaccionar i, al minut 14, Jordi Valdés empatava 
el marcador. Dos minuts després, Àlex marcava un 
gran gol per posar el 2-1 abans del descans.

A la represa, els nostres van dominar a través 
de llargues possessions, fins a provocar l’expulsió 
d’un rival. Amb superioritat numèrica, vam moure la 
pilota amb velocitat i, després de dues excel·lents 
triangulacions, Andoni i Borja ampliaven l’avantatge 
amb un 4-1 abans del minut 10.

El Futsal Pia va intentar reaccionar amb joc de 
cinc, però la nostra defensa es va mostrar sòlida, 
exceptuant una acció en què Raül fou expulsat per 
doble groga. Amb un home menys, encaixàrem el 
4-2 definitiu.

Jornada 23: El YE FAKY suma un punt d’or en 
un duel d’alt voltatge (5-5)

El YE FAKY continua imparable i aconsegueix un 
valuós empat contra el Col·legi El Pilar (5-5) en un 
partit d’alta intensitat. L’equip va demostrar caràcter 
i esperit competitiu, acompanyat d’un gran nombre 
d’aficionats desplaçats.

El duel va començar amb màxima tensió. Els 
locals van pressionar amb força, però Adri, immens 
sota pals, va mantenir l’equip viu amb diverses 
aturades clau. Al minut 13, Àlex va aprofitar una 
passada llarga per plantar-se sol davant el porter i 
marcar amb sang freda. Però l’alegria va durar poc: 
una errada en la sortida de pilota va donar lloc a 
l’empat (14’), i només un minut després, una acció 
polèmica va propiciar la remuntada local (2-1).

Lluny d’ensorrar-se, el YE FAKY va reaccionar 
amb ràbia. En una jugada d’estratègia, J. Valdés 
va posar la pilota en joc i un xut potent de Borja 
va acabar amb gol en pròpia porta d’un defensor 
(2-2). A la represa, Raül va exhibir talent amb 
una ruleta espectacular i un xut ajustat (2-3). Poc 
després, Valdés ampliava l’avantatge (2-4). No 
obstant això, en només tres minuts de bogeria, El 
Pilar va capgirar el marcador (5-4). Amb set minuts 
per davant, Àlex va aparèixer de nou per marcar el 
definitiu 5-5.

Amb 37 punts i sisena posició, la permanència 
és a tocar, però l’equip vol més. La lluita pel Top 4 
segueix ben viva!
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Rocío Pérez, convocada per al Campionat 
d’Espanya amb la selecció valenciana sub-16

Rocío Pérez Fernández, jugadora del YE 
FAKY F.S., ha estat una de les 14 jugadores 
convocades per la selecció valenciana 

sub-16 per disputar el Campionat d’Espanya 
de Seleccions Autonòmiques, que tindrà lloc a 
Madrid del 19 al 23 de febrer.

Rocío ,  una jugadora habi tual  en les 
convocatòries de la selecció valenciana, tindrà 
l’oportunitat de seguir demostrant el seu talent 
a nivell nacional en aquesta competició de gran 
prestigi. La selecció valenciana Valenta, dirigida 
per Àlex Martínez, ha quedat enquadrada al grup 
D, on s’enfrontarà a Catalunya i Extremadura, 
dos rivals de gran nivell. Aquest grup és un dels 
més competitius del torneig, i les jugadores de la 
selecció hauran de donar el millor de si mateixes 
per avançar.

Les semifinals es disputaran el dissabte 22 de 
febrer i la final el diumenge 23 de febrer. Des 
del YE FAKY F.S., li desitgem molta sort i èxit en 
aquesta nova etapa, una oportunitat que reconeix 
el seu gran rendiment durant la temporada.

Amb la seva constant dedicació i talent, Rocío 
Pérez continua sent una peça clau tant al seu 
club com a la selecció, i estem segurs que 
tornarà a fer-nos sentir molt orgullosos amb la 
seva actuació en aquest esdeveniment nacional.

Ye Faky

Olga Pons, pódium en patinatge artístic

Cocentaina és terra de futures promeses 
esportives que triomfen en l’actualitat en 
diferents àmbits i esports. Si bé tenim a 

Ruben Mengual a Holanda amb la doma clàssica 
(va començar sent xiquet en aquest esport) o 
com bé publicàvem ll’edició passada a Marc i 
Elsa en gimnàstica rítmica o a Xavi Cherro i Paula 
Santonja en mountain bike…aquest mes parlem 
de patinatge i ho fem amb Olga Pons Lucas com 
a protagonista.

Des dels 4 anys que patina. Avui, seguix sobre 
rodes i combina el futbol sala amb el Ye Faky 
amb el vessant artístic del seu club, el CPA (club 
de patinatge artístic de Cocentaina).

El dissabte 25 de gener, Olga va participar en el 
Trofeu Interclubs hivern a l’Alcúdia de Crespins. 
Una competició amb un alt nivell i a la que Olga 
va acudir molt ben preparada i conscient que 
aquest anava a ser el seu any. Moltes hores 
d’entrenament, sacrifici i constància van fer 
possible que Olga pujara al pòdium. Va ser 
segona classificada del nivell 3, grup 1, a menys 
de 2 punts de la primera classificada que va ser 
de Villena.

Sens dubte aquest pòdium va ser la recompensa 

a tota una vida sobre rodes, entrenant, patinant, 
ballant i sobretot disfrutant fent el que fa. Un nom 
que cal tindre en compte dintre del patinatge 
artístic, el d'Olga Pons Lucas. Enhorabona!!
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El Patronat campió de la lliga regular de futbol 7
L’At Sege es va proclamar campió de copa

En febrer, la lliga comarcal de Futbol 7 va 
finalitzar dues competicions: per una banda 
la lliga regular i per altra la copa.

Aquesta lliga que compta amb el suport 
i recolzament de la regidoria d’esports de 
l’Ajuntament de Cocentaina la formen equips 
de Cocentaina, Muro, Alcoi i diferents pobles del 
Comtat i se sol jugar diumenges de matí tant als 
camps de la Via i la Morera de Cocentaina com 
a  Muro. 

Gustavo Moltó és l’actual president del comité. 
“La lliga de futbol 7 continua sent un atractiu per 
als qui ens agrada el futbol i ja no tenim l’edat 
de jugar a futbol 11. És una lliga molt dinàmica 
i on pretenem passar-ho bé i disfrutar d’aquest 
esport. Cada any ens reinventem per tal de fer-
la atractiva i per a que els equips no es cansen.  
Estaria bé ser més equips i poder formar dos 
lligues, però no ens queixem, enguany hem sigut 
16 equips. Després de finalitzar la primera volta 
i la copa, ara començarem una competició on 
hem partit la lliga en dos divisions.”.

En la primera volta, el Patronat ha sigut campió 
de la lliga regular amb un total de 40 punts. Segon 
lloc per a la Ferreteria El Pi amb 37 punts i el 
pòdium el  va completar el CF72012 La Forqueta 
amb 36 punts.

 Finalitzada la lliga regular, es va jugar la copa. 
En dos caps de setmana diferents. Tant ací a 
Cocentaina com a Muro. Les semifinals van 

At Sege

Ferreteria El Pi

Patronat

Com dèiem, a partir d’ara la lliga queda dividida 
en dos grups: la primera divisió la formen els 
equips: At Sege; Auto Agullent; CF72012 La 
Forqueta; Deportivo América; Ferreteria El Pi; La 
Clariana; el Patronat i Peña Juan XXIII- Bordillo 
United. El segon grup el formen els equips: Diablos 
Rojos; Fontaneria Jordá-Bar Copacabana; Kord. 
Es Treballs verticals; La Celeste; Pumas 2007; 
Rte Club de tennis La Plana; Tiro de Pichón-Gat 
Negre i XXL.

Els dos grups jugaran un total de 7 jornades.

ser d’allò més interesants ja que es van decidir 
a penals. La primera semifinal la van disputar 
Ferreteria El Pi front el Patronat. Van quedar 0 a 0 
i els penals es van decantar a favor del Ferreteria 
(3-1). L’altra semifinal es va disputar entre La 
Clariana i i l’At Sege que també van empatar a 
0. La ronda de penals es decantà cap a l’At Sege 
(2-3). La gran final també va ser de vertigen ja que 
després d’empatar a 0, l’At Sege i la Ferreteria 
el Pi es decidiren el títol de campions de copa 
a base també de penals. A la fi, l’At Sege en va 
marcar tres, mentre que la Ferreteria el Pi sols 
en va marcar 1.
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V Trobada d’Assalts Lliures d’Esgrima Antiga

El diumenge 9 de febrer vam celebrar la 
V Trobada d’Assalts Lliures d’Esgrima 
Antiga de la Sala d’Armes Sant Jordi. 

L’esdeveniment va tenir lloc al pavelló del 
Poliesportiu de Cocentaina, des de les 10:00 fins 
a les 13:30, en una jornada plena de combat, 
aprenentatge i germanor entre practicants 
d’aquesta disciplina.

L’esdeveniment va comptar amb la participació 
de 50 assistents provinents de diferents sales 
d’esgrima antiga, arribats de diverses parts de 
la geografia valenciana i de la resta d’Espanya. 
Entre les localitats representades hi havia 
València, Castelló, Alacant, Villena, Múrcia, Elx, 
Cartagena, Albacete, Tarazona de la Mancha i 
Chinchilla, entre altres.

Després de la recepció dels participants, la 
jornada va començar amb un taller especialitzat 
en espasa i escut de duel medievals, impartit per 
Francisco Masip, de la Sala d’Armes Caballeros 
de Al-Bassit, d’Albacete. En aquesta sessió 
formativa, Masip va explicar diferents tècniques 
i aplicacions pràctiques per a l’ús combinat 
d’aquestes armes, oferint als assistents una 
oportunitat única per aprofundir en aquesta 
modalitat de combat.

Un dels moments més esperats de la trobada 
va ser el sorteig de materials especialitzats, cedits 
per diversos patrocinadors que donen suport a la 
difusió de l’esgrima antiga. Els objectes sortejats 
van ser:

- Un broquer elaborat per Mauro Pastor.
- Un escut medieval cedit per Francisco Masip.
- Una daga de vela proporcionada per 

Destrezania.
A més, vam comptar amb la participació de 

La Pepita, una iniciativa gastronòmica que va 
muntar una paradeta amb menjar vegà casolà, 
oferint opcions delicioses i saludables per a tots 
els assistents.

Com a colofó de la jornada, es va celebrar 
la tradicional melee, una batalla en què els 
assistents es divideixen en dos equips i combaten 
en un gran enfrontament amistós. Aquesta 
activitat va ser seguida per la tradicional foto 
de grup a la càrrega, capturant l’esperit de 
companyonia i passió per l’esgrima antiga que 
es viu en aquestes trobades.

Un dels  aspectes més destacats  de 
l’esdeveniment va ser la gran camaraderia 
i esportivitat que es va generar entre els 
participants. Molts d’ells només es retroben en 
aquest tipus de trobades, la qual cosa reforça 
encara més els vincles entre els practicants 
d’aquesta disciplina.

L’esgrima antiga o històrica és un conjunt 
d'arts marcials europees que han desaparegut 
o han evolucionat cap a altres formes d’esport 
o de combat. La seva pràctica actual es basa 

en tractats i manuals antics, majoritàriament 
de finals de l’edat mitjana i principis de l’edat 
moderna, ja que la documentació sobre arts 
marcials de l’època clàssica és escassa.

Aquest estudi i pràctica de l’HEMA (Historical 
European Martial Arts) se centra principalment en 
el període comprès entre els anys 1300 i 1800. En 
concret, es dona especial atenció a les escoles 
d’esgrima alemanya i italiana de l’edat mitjana i 
el Renaixement (segles XIV - XVI), així com a les 
escoles espanyola, francesa, anglesa i escocesa 
de l’edat moderna (segles XVII - XVIII). A més de 
l’esgrima amb espasa, també inclou disciplines 
com la lluita amb bastó i l’esgrima clàssica.

Aquesta V Trobada d’Assalts Lliures ha estat 
una gran oportunitat per compartir coneixements, 
millorar les habilitats en combat i, sobretot, 
gaudir d’un dia de companyonia entre tots 
els apassionats d’aquesta disciplina. Amb el 
creixement constant de l’interès per l’esgrima 
antiga, esperem que esdeveniments com aquest 
continuïn fomentant la pràctica i la difusió 
d’aquesta tradició marcial europea.
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Kike Alcaraz, es proclama campió de la Tercera 
edició de la Ultramediterrània Terres de Trail.
Ximo Font, sisé classificat en la general i tercer en la seua categoria.
Club Soca Run

El cap de setmana del 24, 25 i 26 de gener 
es va celebrar en la veïna localitat d’Alcoi 
la tercera edició del UTMD, una competició 

esportiva que engloba vàries modalitats i 
discorre per les muntanyes de l’Alcoià, El Comtat, 
la Vall d’Albaida i la Marina Baixa. Dins de les 
diferents curses que inclou este esdeveniment 
esportiu està la cursa PRO168, una competició 
de 168 kilòmetres i més de 8.600 metres positius 
de desnivell, amb l’eixida i l’arribada en, en 
Alcoi. Esta cursa és l’únic trail de la Comunitat 
Valenciana amb esta distància.

Dos membres del Soca-run van participar en 
aquesta cursa, i els resultats van ser de nou, 
espectaculars. Kike Alcaraz ha sigut de nou, el 
guanyador absolut d’aquesta cursa, que ja va 
guanyar en la seua primera edició. Amb un temps 
de 22 hores i 16 minuts, el contestà va aconseguir 
ser el primer corredor en creuar la línia de meta, 
amb un avantatge de més de 40 minuts respecte 
del segon classificat. Tot i que l’any passat no 
va poder córrer, amb esta nova gesta èpica, ha 
baixat la seua pròpia marca personal i el rècord 
de la cursa en més de 30 minuts. La seua entrada 
a meta on tota la seua família l’esperava va ser 
un moment únic que de segur no oblidarà mai.

Per la seua banda, Ximo Font va quedar sisé 
classificat en la general absoluta i també va fer 
pòdium, ja que va quedar tercer classificat en la 
seua categoria. Amb un espectacular temps de 
24 hores i 32  minuts. Ximo va fer una exhibició 
de regularitat i saber dosificar forces, completant 
el recorregut i superant totes les dificultats. Cal 
remarcar que Ximo és l’únic contestà que ha 
participat en les 3 edicions de esta cursa, que es 
caracteritza per la duresa del recorregut. Als 168 
kilòmetres, que és ja tot un repte, es va sumar 
la quantitat d’hores que es necessiten per a 
completar tota la prova. Cal assenyalar que Kike 
i Ximo han preparat esta cursa de valent. No és 

la primera vegada que s’enfronten a una cursa 
d’esta magnitud, ja que tenen un bagatge molt 
gran participant en ultres arreu del món, i a més, 
en esta UTMD ja són tot uns veterans. Però de 
segur esta és una cursa molt especial, per estar 
prop de la seua terra, de Cocentaina, i haver 
pogut tindre el suport dels seus familiars, amics 
i companys del club molt present.

La repercussió mediàtica d’este esdeveniment 
esportiu va en augment any rere any, ja que és 
la primera cursa que interconnecta totes les 
muntanyes del nord d’Alacant, quatre comarques 
que, junt amb la Marina Alta, formen el cor de 
la Muntanya i on les xifres de participació han 
crescut molt al llarg d’estes tres edicions. Des 
del Soca-run volem donar-los la més sincera 
enhorabona per aquest triomf, ja que la imatge 
que projecten és la seua pròpia, però també la 
del club on tenen els amics i on es comparteixen 
rialles, anècdotes, frustracions i victòries com 
aquesta. Enhorabona, Kike i Ximo. Sou molt 
valents!
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CD Contestano
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Quico Jordá tornarà a estar a les carreres de 
velocitat com a càrrec oficial de la Federació 
Valenciana de Motociclisme.

Esta temporada va començar el 26 de gener en Albaida 
on va ostentar el càrrec de director esportiu de la prova.

En aquesta edició estarà a les proves del Campionat de 
minivelocitat que consta de 15 proves repartides en tota 
la Comunitat Valenciana i la murciana. També assumirà 
les carreres del Campionat d’Espanya que es disputaran 
al circuit Ricardo Tormo en Cheste i les carreres urbanes 
de velocitat tradicional que es disputen en L’Alguenya, 
Xàtiva i Guadassuar.

Un any replet de carreres per a este socarrat.....

El Campionat de minivelocitat de 
Motociclismetindrà un director esportiu 
contestà

La Penya Barcelonista Contestana conclou el seu 
40é aniversari amb la signatura al Llibre d’Honor 
de Cocentaina
Penya Barcelonista Contestana

La Penya Barcelonista Contestana va posar 
el punt final a la celebració del seu 40é 
aniversari el passat diumenge 2 de febrer 

amb un acte institucional a l'Ajuntament de 
Cocentaina. La signatura del Llibre d'Honor va ser 
el moment culminant d'un any ple d'activitats, i va 
comptar amb la presència de l'alcalde, Jordi Pla, i 
el regidor Javi Sansalvador, que van acompanyar 
i van rebre els membres de la Penya en aquesta 
jornada tan especial.

El president de la Penya Barcelonista, Manolo 
Reig, va expressar la seua satisfacció i alegria 
per poder deixar constància de la trajectòria i 
l'esperit barcelonista en el Llibre d'Honor del 
municipi. Així mateix, va destacar l'acollida i 
el suport rebut pel Consistori contestà durant 
aquesta commemoració, un gest que reforça els 
vincles entre l'entitat i el poble.

Durant l'any 2024, l’entitat ha dut a terme 
diverses iniciatives per celebrar aquest aniversari 
tan significatiu. Entre elles, una excursió pel 
nostre entorn natural en col·laboració amb el 
Centre Excursionista Contestà, una participació 
a Ràdio Cocentaina per recordar els orígens 
de l'entitat, compartir anècdotes i avançar les 
activitats previstes, així com una jornada de 
donació de sang, entre moltes altres.

La Penya vol expressar el seu més sincer 
agraïment a tots els socis i sòcies, persones del 
poble, entitats i institucions que han fet possible 
aquest any d'esdeveniments i celebracions. 
Amb el desig de continuar fomentant la unió i la 
passió pel barcelonisme, la Penya Barcelonista 

espera poder complir molts més anys compartint 
aquesta afició amb la comunitat contestana.
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L’EMBRUIX DE LA MARIOLA

Nota: en aquest capítol es realitza una descripció 
de la planta medicinal, com també es relaten receptes i remeis populars que m’han 
transmès els meus avantpassats, però cal tindre clar que el diagnòstic de les 
malalties correspon sempre als professionals pertinents.

BORRATJA (Borago officinalis)

És una planta que pot arribar als tres 
pams d’altura. Creix en hortes i guarets. 
Té una arrel gruixuda i allargada, i una tija 
dreta i ramificada, recoberta de pèls llargs 
i punxants. Les fulles són verdes fosques i 
arrugades. Naix a la tardor i floreix, fructifica 
i mor durant la primavera i l’estiu següents. 
Les flors són blaves i blanques, a vegades 
violàcies.

APLICACIONS

Les fulles són emol·lients i les flors 
sudorífiques. En general, té propietats 
d i ü r è t i q u e s  i  d e p u r a t i v e s ,  f a c i l i t a 
l’expectoració, combat la tos i, sobretot, és 
un excel·lent sudorífic. La tisana de borratja 
s’utilitza sovint per combatre febres altes, 
refredats i pneumònies.

REMEI CASOLÀ

El meu amic de muntanya Rafael Moltó, 
conegut com «el tio Siso», a vegades em 
deia: «Ves cap al barranc, més avall del barri 
del Penal, i mira a veure si trobes una mica 
de borratja. Em prendré unes tasses i així 
rebaixarem la febre i la tos de pit que tinc 
estos dies».

Es prenia una infusió de flors de borratja 
a la nit, quan se n’anava al llit ben abrigat, 
per provocar una sudoració suficient que 
l’ajudara a curar aquell refredat.

CONTRAINDICACIONS O INTERACCIONS

L’ús de les fulles i les flors està contraindicat 
en persones amb problemes hepàtics, així 
com durant l’embaràs i la lactància.
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JOSÉ LUIS ALÓS RIERA
P/. del Pla, 10

T_ 96 559 01 66

LUCÍA HDEZ. PASCUAL
Av. País Valencià, 76

T_ 96 559 09 28

Mª CRISTINA ALÓS RIERA
Passeig del Comtat, 40

T_ 96 559 00 07

BLAS FUSTER BONET
Av. Ferrocarril, 19

T_ 96 559 05 26

Dies: 6- 12- 15- 16- 18- 24- 28

Dies:  5- 8- 9- 11- 17- 21-27

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Cocentaina MARÇ

HORARI DE TRENS
COCENTAINA-VALÈNCIA
De dilluns a divendres: 6:05- 8:57 -15:10-

19:47 

Dissabtes: 8:57- 15:10 

Diumenges: 8:57 - 12:05 - 15:10 - 18:32- 19:47

Consulteu els festius i canvis: www.renfe.com

TELÈFONS
Ajuntament 96 559 00 51

Policia Local 96 559 01 21

Guàrdia Civil 96 559 00 68

Bombers 96 559 24 51

Creu Roja 96 651 65 63

Centre de Salut Cita Prèvia 96 652 83 50

Centre de Salut Urgències 96 652 83 52

Res. Sanit. (Urgències) 96 652 88 00

Res. Sanit. (Centraleta) 96 553 74 00

Cementeri 96 559 11 29

Poliesportiu 96 559 11 54

Casa de la Juventut 96 559 27 95

Biblioteca Municipal 96 559 08 69

Centre Cult. El Teular 96 559 34 29

Oficina de Turisme 696 307 569

Centre Social R. Blanc 96 559 30 80

Ràdio Cocentaina 96 559 09 64

Museu Casa del Fester 96 650 07 49

Correus i Telègrafs 96 559 12 57

Aeroport (Alacant) 96 691 90 00

Aeroport (València) 96 370 95 00

Renfe (Alcoi) 96 552 12 60

Renfe (València) 902  240 202

Tanatori del Comtat 96 559 23 25

Tanatori Comarcal Mariola 676 488 785

TAXIS
José Bravo Luque 966 381 693

Tele Taxi 24 Horas 608 762 444

Ginés García García 678 582 765

P. Sánchez Fernández 670 538 157

AUTOBUSOS
La Alcoyana (Alcoi-Alacant) 96 552 05 62

Travicoi (Alcoi-València) 96 349 51 13

Subús 902 10 69 92

Informació d’interés

Dies: 3- 7- 13- 19- 22- 23- 25- 31

Dies: 1- 2- 4- 10- 14- 20- 26- 29- 30

Servei d’Informació a la Ciutadania

De dilluns a divendres, de 9h a 14h

Edific Ajuntament, planta baixa

Tlf. 96-559-00-51

HORARI CEMENTERI MUNICIPAL

MATINS: TOTS ELS DIES 07:30 a 14:30

HHHOOORRRAAARRRIII CCCEEEMMMEEENNNTTTEEERRRIII MMMUUUNNNIIICCCIIIPPPAAALLL

-Orgànic (contenidor verd):  des de les 05:00 h de la matinada fins a 

les 14:00 h del migdia

-La recollida domiciliària d’estris es realitza els dimecres i dissabtes de 

cada setmana cridant al telèfon: 96 533 04 77

Hi ha que cridar i passaran pel domicili a recollir els estris

-Envasos (contenidor gris): Els dimarts i divendres: Algars, Poble Nou 

de Sant Rafael i nucli urbà.

-Cartró (contenidor blau): 

  Dilluns: Pedanies i nucli urbà

  Dimecres: Comerços i indústria

  Dijous: Nucli urbà

  Dissabte: Pedanies i nucli urbà (segons necessitat)

-Vidre: Segons necessitat de buidat.

-Recollida d’oli: Segons necessitat de buidat.

-Arropa (Càritas): Segons necessitat de buidat.

LA BROSSA ES DIPOSITARÀ EN ELS CONTENIDORS
 DE LES 18:00H FINS LES 00:00H

SERVEI D’ARREPLEGADA DE BROSSA

ECOPARC                   

fins a

HORARI D’AUTOBUSOS- HIVERN
Alcoy-Cocentaina-Muro

Laborables: 6:15; 7:15; 8:15; 

9:15; 10:15; 11:15; 12:15; 13:15;   

14:30; 16:15; 17:15; 19:15; 20:15; 

21:15.

Dissabtes i diumenges: 8:15; 

10:15; 11:15; 14:45; 16:15; 18:15; 

21:15

    Muro-Cocentaina-Alcoy

Laborables: 6:45; 7:45; 8:45; 9:45; 

10:45; 11:45; 12:45; 13:45; 15:00; 

16:45; 17:45; 19:45; 20:45; 21:45

Dissabtes i diumenges: 9:15; 

10:45; 11:45; 15:15; 17:15; 19:15; 

21:45
Els passos són aproximats, podent variar en 
+/- *5min
Informació: 96.522.05.62
Nota: Es comunica a tots els usuaris que han de 

procurar abonar la tarifa del bitllet amb la moneda 

fraccionada exacta, sense que això siga obstacle 

perquè el conductor-perceptor est obligat al canvi, 

sempre que no supere la quantitat de 10€. 

DILLUNS, DIMECRES, DIVENDRES, DISSABTE I DIUMENGE:   

de 10:00 a 13:00 hores

DIMARTS -------------- de 16:00 a 19:00 hores

DIJOUS ------------------- TANCAT

Ecoparc mòvil: De 9h a14h. Dimarts (plaça el Mercat) i dijous (recinte 

de Fira. El Teular)                                  



Descubre las primeras lentes Varilux® diseñadas con inteligencia artificial y experimenta una nitidez
instantánea incluso en movimiento con transiciones perfectas de cerca a lejos.

Además, desde OPTICA AGULLO , si no quedas totalmente satisfecho, cambiamos tus lentes Varilux® sin
compromiso.*

¡Ven a OPTICA AGULLO  y disfruta de la solución que más se adapte a tus necesidades con Varilux®, la marca de
lentes progresivas más recomendada por los profesionales de la visión!

*Consultar condiciones en essilor.es

OPTICA AGULLO
CALLE CONDE DE COCENTAINA 15
(03820) COCENTAINA - ALICANTE
Tlf.: 965593311
optica.agullo@gmail.com
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